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روزنامه صبح ایران

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری ایاب و ذهاب 
کارکنان ساختمان شماره 1 و 2 دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه خود را با شماره ثبت 2097000262000134 از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
پاکات  ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به ادرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند . تاریخ انتشار مناقصه  در سامانه 1397/12/26 می باشد . 
1-مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه  از سایت : ساعت 19 روز سه شنبه تاریخ 98/1/6 می باشد 

2-مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 15 روز شنبه تاریخ 98/1/17 می باشد . 
3- زمان بازگشایی پاکتها : ساعت 13 روز یکشنبه تاریخ 98/1/18 می باشد . 

4- اطلاعات تماس با دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه : بلوار شهید بهشتی- ساختمان 
مرکزی )تلفن : 38375161-083 (  می باشد . 

5- سپرده شرکت در مناقصه 201/960/000 ریال ) دویست و یک میلیون و نهصد و شصت هزار ریال ( بصورت ضمانتنامه معتبر 
بانکی بدون قید و شرط و با واریز نقدی وجه مذکور به حساب شماره 0104173702007 بانک صادرات شعبه مدرس ) کرمانشاه (بنام 

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه می باشد . 
6- محل تحویل پاکت ) الف ( کرمانشاه - بلوار شهید بهشتی ، ساختمان مرکزی ، طبقه سوم دبیرخانه محرمانه می باشد . 

7-محل  بازگشایی پیشنهادات واصله در محل کرمانشاه ، بلوار شهید بهشتی ، ساختمان شماره ی یک دانشگاه علوم پزشکی ، 
طبقه اول ، دفتر مدیریت پشتیبانی و امور رفاهی می باشد . 

در نظر دارد:پروژه انجام خدمات پشتیبانی فنی ، نقشه برداری 
، نقشه کشی و بازاریابی در سطح استان قم  را از طریق مناقصه 
عمومی )یك مرحله ای( و پس از ارزیابی کیفی به مناقصه گران 

واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1 - انجام خدمات پشتیبانی فنی ، نقشه برداری ، نقشه کشی 
و بازاریابی در سطح استان قم  

ب- محل اجرا : سطح استان قم می باشد.
ج- شرایط پیمانکاران متقاضی :

1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی.
2( دارا بودن تأیید صلاحیت مرتبط از اداره کل تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی )کدهای 3 و 5 ( . 
به  یا وجه نقد )واریزی  بانکی  ارایه ضمانتنامه  3( توانایی 
حساب شماره 2174633403005 سیبا( به مبلغ 350,000,000 

ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی. 
اجرای  بانکی جهت  انواع ضمانتنامه های  ارایه  توانایی   )4

تعهدات قراردادی. 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی 

کیفی تا تاریخ 1398/01/18 می باشد.
 ـ- مهلت عودت پاکات مناقصه و ارزیابی کیفی تا پایان  ه

ساعت اداری مورخ 1398/02/02 می باشد.

و- زمان گشایش پاکات ساعت 10:30 روز چهارشنبه مورخ 
1398/02/11 می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 
400,000 ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم, بین 
میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 18 
شرکت گاز استان قم، امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن این 
آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس: 
www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات 

به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  

نکات قابل توجه : 
1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان 

ایجاد نخواهد کرد.
2( به این پیمان پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.

3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار 
بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.

4( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد 
از مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

5( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با 
شماره تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 36620004-

025 تماس حاصل فرمایند.

واگذاری ایاب و ذهاب کارکنان ساختمان 
شماره 1 و 2 دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه 

شرکت گاز استان قم

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی«)نوبت اول(

از خروج قالیباف از گردونه انتخابات تا بازگشت پایداری و احمدی نژاد 

اصولگرایان خبرساز 
افزایش چشمگیر پرونده های فساد اقتصادی 

ضربه سهمگین فساد 
بر پیکره نظام اقتصادی

علی نصری: 

سفر مدیر اینستکس به تهران جنبه نمایشی نداشت

برادران واعظی؛ از قم تا آمریکا

عضو هیات رییسه مجلس خبرداد

2 هزار تذکر از مجلس 
به دولت طی یکسال
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عضو هیات رییسه مجلس  گفت :دولت دوازدهم در سال 1397، 2 هزار و 947 تذکر از مجلس شورای اسلامی گرفت که 
کمترین آن به وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح بود.علی اصغر یوسف نژاد عضو هیات رییسه مجلس اظهار داشت: 
هیات رییسه مجلس شورای اسلامی تعداد تذکرها به دولت از اول فرودین تا 15 اسفند 97 را منتشر کرد که بر اساس 
آمارهای موجود، کمترین تذکر را وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با 33 تذکر و بیشترین تذکر را رییس جمهوری 

با 562 تذکر از مجلس دریافت کرده است...

فسادهای اقتصادی یکی از مهمترین و جدی ترین 
مشکلات ساختاری محسوب می شوند و در سال های 
اخیر کشور با آن مواجه بوده و در 1397خورشیدی نیز 
روند صعودی به خود گرفته است به گونه ای که این اتفاق 
به مرور سبب کاهش سرمایه گذاری، کندی رشد اقتصادی 

و در نهایت عدم تحقق اهداف توسعه اقتصادی می شود.
این روزها و با توجه به وضعیت دشوار اقتصادی کشور 
خبرهایی در ارتباط با فساد اقتصادی در رسانه ها انعکاس 
پیدا می کند که گاهی خواندن ارقام آن برای مردم دشوار 

است و مقایسه آن با بودجه متوسط ...

وزیر راه و شهرسازی گفت: پلیس نباید به افرادی که با بی احتیاطی 
در حین رانندگی موجب بروز حادثه برای خود و دیگران می شوند و به 
خصوص ایام نوروز را به کام همه تلخ می کنند، اجازه رانندگی بدهد. 
محمد سلامی روز شنبه در حاشیه نشست شورای عالی هماهنگی 
ترافیک شهرهای کشور در جمع خبرنگاران با بیان اینکه سفر خوب 
و ایمن حق همه مردم است، افزود: در این ارتباط و با هدف کاهش 

تصادفات و حوادث مختلف رانندگی، نقاط حادثه خیز ...

به اعمال  با اشاره  یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
فشارهایی که به تصمیم گیران کشور جهت بررسی کنوانسون های 
زیرمجموعه FATF اعمال می شود، گفت: چطور بسیاری از مردم به 
خودشان اجازه می دهند که به نمایندگان مجلس و اعضای شورای 
نگهبان یا مجمع تشخیص مصلحت نظام تکلیف کنند که این کار را 
بکنید یا نکنید؟ البته ما به مردم مان حق می دهیم که دغدغه مسائل 

نظام وآنچه در جریان تصمیم گیری کشور است را داشته باشند...

وزیر راه و شهرسازی: 

پلیس به رانندگان متخلف 
اجازه رانندگی ندهد 

غلامرضا مصباحی مقدم :

دو سوم اعضای مجمع 
مخالف FATF  هستند
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ولادت  امام محمدتقی جوادالائمه )ع( را تبریک می گوئیم

نسبتی با هیچ 
جریان سیاسی ندارم

معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به اینکه طرح جامع توسعه حرم 
حضرت معصومه)س( در پنج بخش برای یک بازه طولانی مدت پیش بینی شده است، گفت: این 
طرح با طرح تفصیلی شهر ارتباط دارد و همه پروژه های توسعه بارگاه کریمه اهل بیت)س( در 
آینده براساس طرح جامع اجرا می شود. هادی محمود نژاد ظهردیروز در نشست خبری با اصحاب 
رسانه استان قم با اشاره به خدمت رسانی به زائرین نوروزی در حرم حضرت معصومه)س( اظهار 
کرد: 20 هزار و 60 نفر روز خادم در این ایام به زائرین خدمت رسانی می کنند، سه هزار و 6 روز 
خادمان رسمی و 17 هزار نفر روز خادمان افتخاری به زائرین حرم حضرت معصومه)س( خدمت 
رسانی خواهند داشت.وی ادامه داد: شبستان حضرت زهرا)س( در حرم حضرت معصومه)س( با 

هزار و 200 متر مربع عرصه در ایام میلاد حضرت فاطمه)س( به افتتاح رسید...

استاندارقم با تاکید بر روحیه تعامل و مشارکت دراستان گفت: برای توسعه قم از همه توانمندیها 
و ظرفیت های موجود بهره می بریم. بهرام سرمست روز شنبه در جلسه هفتم شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری، با اشاره به بیانیه گام دوم رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، افزود: نیاز است که تمام دستگاه های اجرایی، بر روی محورهای هفت گانه این 
مساله تعمق، تامل و تدبر کافی داشته باشند و نیز شورای پژوهشی و دانشگاه ها، بر روی این موضوع 
کار تحقیقی انجام دهند. وی با بیان اینکه باید بیانیه مذکور به نقشه راه مسئولان استان تبدیل 
شود،گفت: هر دستگاه اجرایی بر اساس توان خود در کارهای اجرایی این بیانیه را سرلوحه امور خود 
قرار دهد و افق و چشم انداز آینده را در همه برنامه ریزی ها برای سال آینده مشخص کند. وی ادامه 

داد: این بیانیه باور و بینش آینده انقلاب اسلامی است...

معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( مطرح کرد

توسعه بارگاه کریمه اهل بیت)س( 
بر اساس طرح جامع

استاندارقم: 

توسعه قم با استفاده از 
همه ظرفیت ها انجام می شود 
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علی لاریجانی:

* هیچ فکری جز حل مسائل فعلی کشور ندارم

شماره مناقصه: 97.27 شماره مجوز 13976902 
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اقدام لازم کشورهای اسلامی در 
برابر اسلام ستیزی دموکراتیک!

این	 دموکراتیک	 سازوکارهای	 و	 نهادها	 سال	هاست	
کشورها	)از	سازوکار	همه	پرسی	گرفته	تا	سازوکارهای	
قانونگذاری	و	آراء	دادگاه	ها(	به	صورت	خزنده	در	جهت	

پیشبرد	گفتمان	»اسلام	ستیزی«	بکار	گرفته	می	شود.در	سوئیس	طی	یک	رفراندوم	عمومی	
ساخت	»مناره«	را	ممنوع	کردند؛	در	فرانسه	با	سازوکارهای	پارلمانی	حجاب	اسلامی	را	در	
مدارس	و	برخی	اماکن	عمومی	ممنوع	کردند؛	در	بلژیک	و	برخی	دیگر	از	کشورهای	
غربی	-	با	سازوکارهای	قانونی	-	به	جنگ	»گوشت	حلال«	رفتند	و	در	آمریکا	نیز	با	توسل	
به	قدرت	اجرایی	رئیس	جمهور	-	و	با	تایید	دیوان	عالی	ایالات	متحده	-	ورود	شهروندان	
برخی	کشورهای	اسلامی	را	عملًا	ممنوع	ساختند.	این	یعنی	دولت	های	غربی	اجازه	داده	اند	
از	نهادها	و	سازوکارهای	دموکراتیک	آن	ها	برای	هویت	زدایی،	انسانیت	زدایی	و	کرامت	زدایی	
از	مسلمانان	استفاده	شود.به	عبارت	دیگر،	سال	هاست	نهادها	و	سازوکارهای	دموکراتیک	
این	کشورها	)از	سازوکار	همه	پرسی	گرفته	تا	سازوکارهای	قانونگذاری	و	آراء	دادگاه	ها(	به	
صورت	خزنده	در	جهت	پیشبرد	گفتمان	»اسلام	ستیزی«	بکار	گرفته	می	شود	و	-	خواه		
ناخواه	-	در	ترویج	و	توسعه	سیستماتیک	این	گفتمان	و	بالطبع	در	»مشروعیت	بخشی«	
به	خشونت	علیه	مسلمانان	ایفای	نقش	می	کند.	یعنی،	درست	مانند	دهه	۱۹۳۰	اروپا،	و	
درست	مانند	آنچه	بر	سر	یهودیان	در	آلمان	نازی	آمد،	امروزه	ساختارهای	سیاسی/حقوقی	
غرب	در	خدمت	یک	ایدئولوژی	بینگانه	ستیز	خطرناک	-	این	بار	با	هدف	گیری	مسلمانان	
-	بکار	گرفته	می	شود	و	این	خبط	و	قصور	مهمی	از	جانب	این	دولت	هاست	که	فاجعهٔ	
قتل	۴۹	مسلمان	در	نیوزلند	فقط	یکی	از	نمودهای	آن	است.متاسفانه،	در	تمام	سال	های	
اخیر،	شخصیت	ها	و	جوامع	مسلمان	-	در	اعتراض	به	این	سرکوب	سیستماتیک	-	غالباً	بر	
»نقش	رسانه	ها«	در	ترویج	اسلام	ستیزی،	تبعیض	در	ابراز	انزجار	نسبت	به	تعداد	قربانیان	
خود	و	بکارگیری	یا	عدم	بکارگیری	واژه	»تروریسم«	یا	»قربانی	تروریسم«	تاکید	و	تمرکز	
کرده	اند	و	هر	بار	نیز	-	در	واکنش	به	این	قبیل	پویش	های	اعتراضی	-	با	این	پاسخ	مواجه	
شده	اند	که	»در	غرب	آزادی	بیان	وجود	دارد«	یا	»در	غرب	رسانه	های	مستقل	هستند«	
و	هر	بار	نیز	در	برابر	این	پاسخ	ها	به	سرعت	خلع	سلاح	شده	اند!	حال	اینکه	می	بایست	
اعتراض	اصلی	آن	ها	حول	محور	سوءاستفاده	خطرناک	جریان	های	فاشیست	و	اسلام	ستیز	
از	نهادهای	دولتی	و	سازوکارهای	دموکراتیک	این	کشورها	متمرکز	می	شد.حال	که	وزیر	
امور	خارجه	ایران	ابتکار	عمل	را	در	دست	گرفته	و	-	در	واکنش	به	اتفاق	اخیر	در	نیوزلند	
-	خواستار	تشکیل	جلسه	اضطراری	»سازمان	همکاری	اسلامی«	شده	است،	جا	دارد	
موضوع	بکارگیری	نهادها	و	سازوکارهای	دموکراتیک	غرب	برای	سرکوب	هویت	و	کرامت	و	
انسانیت	شهروندان	مسلمان	به	موضوع	اصلی	این	نشست	بدل	شود	و	کشورهای	اسلامی	

قاطعانه	در	برابر	تداوم	این	روند	خطرناک	و	تبعات	عدم	اصلاح	آن	هشدار	دهند.

شوخیش هم خوب نیست...
این	دو	پیام	را	در	یکی	از	کانال	ها	دیدم:»نزدیک	عیده،	
آجیل	و	میوه	خیلی	گرونه.	همین	فردا	زنگ	بزنید	چندتا	
فحش	خار	مادر	به	کل	فامیل	بدید	کدورت	بوجود	بیارید.	
کلی	پول	پس	انداز	میشه		بابام	از	دیشب	پروژه	مهمون	
گریزی	برا	عید	رو	کلید	زده	و	داره	از	مضرات	خوردن	آجیل	

و	شیرینی	مطلب	میفرسه	گروه	و	بعدشم	خودش	ریپلای	میزنه	مینویسه	التماس	تفکر..«	
قبل	از	این	نیز	پیام	های	این	چنینی	زیاد		دیده	بودم.	این	نظرها	در	ظاهر	طنز	است.	گاهی	
لبخند	هم	به	لب	می	آورند	اما	در	باطن	پیام	های	خطرناکی	هستند.	که	شوخی	شان	هم	
قشنگ	نیست.	اگر	این	حرف	ها	را	می	زنیم	که	به	مسؤولان	کشور	بر	بخورد،	خیالتان	راحت	
نمی	خورد	اما	اگر	با	این	کار	به	دنبال	کم	رنگ	کردنروابط	خانوادگی	به	بهانه	گرانی	هستیم،	
سخت	در	اشتباهیم.	آنقدر	زندگی	ما	ایرانی	ها	با	برخی	رفتارها	به	هم	تنیده	شده	است	که	
حاضریم	به	خاطر	آنها	از	روابط	خانوادگی	خود	کم	کنیم	چون	احساس	می	کنیم	زشت	
است.بسیاری	از	میهمانی	های	ما	تنها	و	تنها	در	سفره	ای	رنگین	خلاصه	شده	است	بدون	
اینکه	از	کنار	هم	بودن	لذت	ببریم.	واقعا	خنده	دار	نیست	خیلی	از	مردم	آجیل	عید	می	خرند	
چون	فکر	می	کنند،	اگر	مهمان	بیاید	و	آجیل	نباشد	زشت	است.روبروی	نمایشگاه	بهاره	در	
مصلای	تهران،	منتظر	دوستی	بودم	که	این	دیالوگ	را	از	دو	زن	شنیدم.	»بچه	ها	می	گفتن	
آجیل	نخر	گرونه	اما	من	آبرو	دارم،	یعنی	چی	که	آجیل	نخرم«واقعا	نبودن	آجیل	در	سفره	
عید	باعث	رفتن	آبرو	می	شود؟	واقعا	چرا	اینقدر	درگیر	حواشی	زندگی	شده	ایم؟	چرا	این	
قدر	برای	به	رخ	خودمان	به	دیگران	خود	را	به	زحمت	می	اندازیم.کاش	می	شد	از	مردم	دیگر	
سرزمین	ها	پرسید	نظر	شما	در	مورد	کسانی	که	برای	آغاز	کردن	زندگی	خود	زیر	بار	قرض	
می	روند	تا	مراسم	عروسی	چند	ده	میلیونی	برگزار	کنند	تا	مردم	بعدها	بگویند	چه	عروسی	
بود	و	چه	غذایی،	چیست؟این	زشت	بودن	را	از	سبک	زندگی	خودمان	حذف	کنیم.	به	خدا	
زشت	نیست	وقتی	میهمان	به	خانه	می	آید،	تنها	بایک	نوع	غذا	از	او	پذیرایی	کنیم.	به	خدا	
زشت	نیست	دو	نوع	میوه	در	بشقاب	ها	باشد.	به	خدا	زشت	نیست	میهمانی	های	عید	بدون	
آجیل	باشد.زشت	این	است	که	ما	برای	رضایت	دیگران	زندگی	کنیم.	واقعا	میهمانی	که	
می	خواهد	برای	یک	دیس	بیشتر	برنج	یا	نیم	کیلو	شیرینی	به	خانه	ما	بیاید	بهتر	است	نیاید.
واقعا	از	نظر	مالی	دادن	شام	یا	ناهار	به	مهمان	ها	برای	مان	در	این	وضعیت	اقتصادی	سخت	
است،	خوب،	به	یک	دورهمی	بعد	از	شام	رضایت	دهیم.بیاییم	کمی	هم	نگران	روابط	
خانوادگی	مان،	عموها	و	خاله	ها،	دوستان	و	پدر	و	مادر	خود	باشیم.	این	روابط	را	قربانی	چند	
دانه	برنج	و	یا	چندکیلو	آجیل	نکنیم.	برخی	از	ما	زندگی	را	خیلی	جدی	گرفته	ایم،	خیلی.

علی لاریجانی:

نسبتی با هیچ جریان سیاسی ندارم
رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	نسبتی	با	هیچ	جریانی	ندارم	که	بخواهد	به	هم	
بخورد	و	البته	اینکه	اصلاح	طلبان	از	من	در	انتخابات	هیئت	رئیسه	حمایت	کنند	یا	خیر	

موضوع	خیلی	مهمی	هم	نیست.
علی	لاریجانی	رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	در	گفتگویی	با	هفته	نامه	مثلث	درباره	
عدم	حمایت	فراکسیون	امید	از	وی	در	انتخابات	هیئت	رئیسه	مجلس	و	اینکه	آیا	برای	
حمایت	شروطی	داشت؟،	گفت:	شروطی	برای	من	قرار	ندادند	و	مذاکره	رسمی	هم	

نداشتیم،	تنها	تصمیم	آنها	بر	این	بود.
وی	با	بیان	اینکه	مجلس	فعلی	فراکسیون	حداکثری	به	معنای	متعارف	ندارد،	افزود:	
به	همین	جهت،	تصمیم	گیری	در	آن	ساده	نیست	و	همین	وقایع	قابل	پیش	بینی	است.
رئیس	مجلس	در	پاسخ	به	این	پرسش	»اصلاح	طلبان	در	زمانی	ترجیح	می	دادند	که	از	
شما	حمایت	کنند	و	در	انتخابات	هیئت	رئیسه	اخیر	این	اتفاق	نیفتاد،	آیا	این	نسبت	بین	
شما	و	اصلاح	طلبان	به	هم	خورده	است؟«،	گفت:	البته	من	نسبتی	با	هیچ	جریانی	ندارم	
که	بخواهد	بهم	بخورد	و	البته	اینکه	اصلاح	طلبان	از	من	در	انتخابات	هیئت	رئیسه	حمایت	

کنند	یا	خیر،	موضوع	خیلی	مهمی	هم	نیست.
لاریجانی	همچنین	درباره	اینکه	آیا	قصد	شرکت	در	انتخابات	آینده	را	دارد	یا	خیر؟	
اظهار	داشت:	با	توجه	به	شرایط	کنونی	من	هیچ	فکری	جز	حل	مسائل	فعلی	کشور	ندارم؛	
آن	قدر	این	موضوع	وقت	مرا	به	خود	اختصاص	داده	است	که	به	هیچ	کاری	نمی	رسم	و	

این	موضوع	تعارفی	نیست.
وی	با	بیان	اینکه	حجم	کار	بسیار	بالاست	و	فرصتی	نداشتم	در	مورد	این	موضوعات	
تفکر	جدی	داشته	باشم،	گفت:	البته	فکر	کردن	در	مورد	این	موضوعات	هم	اندکی	

زود	است.

وزیر راه و شهرسازی: 

پلیس به رانندگان متخلف 
اجازه رانندگی ندهد 

وزیر	راه	و	شهرسازی	گفت:	پلیس	نباید	به	افرادی	که	با	بی	احتیاطی	در	حین	رانندگی	
موجب	بروز	حادثه	برای	خود	و	دیگران	می	شوند	و	به	خصوص	ایام	نوروز	را	به	کام	همه	

تلخ	می	کنند،	اجازه	رانندگی	بدهد.	
محمد	سلامی	روز	شنبه	در	حاشیه	نشست	شورای	عالی	هماهنگی	ترافیک	شهرهای	
کشور	در	جمع	خبرنگاران	با	بیان	اینکه	سفر	خوب	و	ایمن	حق	همه	مردم	است،	افزود:	در	
این	ارتباط	و	با	هدف	کاهش	تصادفات	و	حوادث	مختلف	رانندگی،	نقاط	حادثه	خیز	جاده	
های	کشور	با	بررسی	و	مطالعات	انجام	گرفته	اشکارسازی	شده	و	هم	اکنون	در	این	نقاط	
نصب	علائم	هشداردهنده،	بنر	و	تابلوهای	خاص	راهنمایی	و	رانندگی	در	حال	انجام	است.
وزیر	راه	و	شهرسازی	تصریح	کرد:	نصب	اینگونه	تابلوها	و	علائم	هشداردهنده	موجب	
می	شود	تا	رانندگان	قبل	از	رسیدن	به	نقطه	حادثه	خیز	پیشگیری	کرده	و	با	کنترل	هرچه	

بیشتر	خودروی	خود	مانع	از	بروز	هرگونه	حوادث	شوند.
سلامی	با	بیان	اینکه	پیشگیری	در	امر	رانندگی	یکی	از	موثرترین	عواملی	است	که	مانع	
ایجاد	حادثه	شده	و	در	نهایت	موجب	کاهش	تصادفات	خواهد	شد،	اظهار	داشت:	تعمیر	و	
راه	اندازی	مجدد	برخی	دوربین	های	کنترل	سرعت	در	سطح	جاده	ها،	ایجاد	روشنایی	در	
نقاط	حادثه	خیز	و	تاریک	جاده	ای	و	خط	کشی	سطح	جاده	ها	از	دیگر	اقداماتی	است	که	

در	کاهش	تصادفات	نقش	بسزایی	خواهد	داشت.
وی	با	اشاره	به	افزایش	7/7	درصدی	تصادفات	جاده	های	فرعی	نیز	گفت:	پلیس	
باید	با	توجه	و	کنترل	هر	چه	بیشتر	به	جاده	های	فرعی	نیز	مانع	از	افزایش	تصادفات	

رانندگی	شود.

رحمانی فضلی: 

شرایط سال 98 سخت تر 
از امسال نخواهد بود 

وزیر	کشور	با	بیان	اینکه	دشمنان	در	سال	۹7	هر	کاری	که	توانستند	علیه	کشور	
ما	انجام	دادند،	گفت:	در	سال	۹8	مساله	جدیدی	که	بتواند	شرایط	را	سخت	تر	کند،	

وجود	نخواهد	داشت.	
عبدالرضا	رحمانی	فضلی	شامگاه	جمعه	در	نشست	با	علما	و	روحانیان	استان	
هرمزگان	اظهار	کرد:	در	شرایط	امروز	لطف	خداوند	متعال	به	کشور	ما	در	استقامت	
ملت	ایران	و	درایت	مقام	معظم	رهبری	تجلی	یافته	و	در	اوضاع	کنونی،	جهانیان	در	
مسایل	مختلف،	حق	را	به	ایران	می	دهند.	وی	ادامه	داد:	در	وضعیت	کنونی؛	وحدت،	
انسجام	و	همدلی	عملی	در	راستای	مقابله	با	اقدام	های	دشمن	در	کشور	ایجاد	شده	و	
با	هدایت	های	مقام	معظم	رهبری،	تدابیر	دولت،	تلاش	مسوولان	و	همراهی	و	مقاومت	
مردم	توانستیم	این	مقطع	را	پشت	سر	بگذاریم.	وزیر	کشور	با	بیان	اینکه	در	سال	۹7	
دشمن	شدیدترین	تحریم	ها	را	برای	ایجاد	نارضایتی	در	کشور	اعمال	کرد،	گفت:	اما	
مردم	ما	با	اقتدار	در	مقابل	این	تحریم	ها	استقامت	کردند	و	مقام	معظم	رهبری	نیز	
ساختارهای	جدیدی	را	برای	عبور	موفق	از	این	مرحله	ایجاد	کردند	و	همه	مسوولان	قوا	
برای	تلاش	مضاعف	پای	کار	آمدند.	رحمانی	فضلی	اظهار	کرد:	جمهوری	اسلامی	ایران	
نظامی	مبتنی	بر	آموزه	های	دین	مبین	اسلام	است	و	تشکیل	این	نظام	مصداق	واقعی	
پیروزی	حق	بر	باطل	محسوب	می	شود.	او	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	با	اشاره	
به	برگزاری	یازدهمین	دوره	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	در	سال	۹8،	گفت:	قطع	
به	یقین	مردم	ما	به	طور	همه	جانبه	برای	صیانت	از	مهمترین	دستاورد	سیاسی	کشور	
یعنی	استقلال	ایران	اسلامی	در	انتخابات	حضور	خواهند	یافت.	وزیر	کشور	با	اشاره	به	
توطئه	دشمنان	برای	اسلام	هراسی	در	جهان	افزود:	با	حمایت	مالی	و	اطلاعاتی	گسترده	
آمریکا	و	رژیم	صهیونیستی	جریانات	تکفیری	در	منطقه	ایجاد	شد	تا	ذهنیت	مردم	دنیا	
نسبت	به	دین	اسلام	مخدوش	شود	اما	علمای	جهان	اسلام،	تکفیر	و	خشونت	را	محکوم	

کردند	و	این	توطئه	دشمن	نیز	ناکام	ماند.	

عضو هیات رییسه مجلس خبرداد

2 هزار تذکر از مجلس به دولت طی یکسال
عضو	هیات	رییسه	مجلس		گفت	:دولت	دوازدهم	در	سال	۱۳۹7،	2	هزار	و	۹۴7	
تذکر	از	مجلس	شورای	اسلامی	گرفت	که	کمترین	آن	به	وزارت	دفاع	و	پشتیبانی	

نیروهای	مسلح	بود.
علی	اصغر	یوسف	نژاد	عضو	هیات	رییسه	مجلس	اظهار	داشت:	هیات	رییسه	مجلس	
شورای	اسلامی	تعداد	تذکرها	به	دولت	از	اول	فرودین	تا	۱5	اسفند	۹7	را	منتشر	کرد	
که	بر	اساس	آمارهای	موجود،	کمترین	تذکر	را	وزارت	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح	
با	۳۳	تذکر	و	بیشترین	تذکر	را	رییس	جمهوری	با	562	تذکر	از	مجلس	دریافت	کرده	

است.
وی	افزود:	وزارت	جهاد	کشاورزی	۳۱۹	تذکر،	وزارت	راه	و	شهرسازی	28۹	تذکر،	
وزارت	نیرو	2۴8	تذکر،	وزارت	کشور	2۳8	تذکر،	وزارت	آموزش	و	پرورش	۱۹۹	تذکر،	
وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت	۱۹7	تذکر،	وزارت	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	۱۴۳	
تذکر،	وزارت	امور	اقتصادی	و	دارایی	۱۳۹	تذکر،	وزارت	بهداشت	و	درمان	و	آموزش	
پزشکی	۱۱6	تذکر،	وزارت	نفت	7۰	تذکر	از	مجلس	دریافت	کردند.عضو	هیات	رییسه	
مجلس	یادآور	شد:	همچنین	وزارت	امور	خارجه	6۹	تذکر	،	وزارت	علوم،	تحقیقات	
و	فناوری	66	تذکر،	وزارت	ارتباطات	و	فناوری	اطلاعات	5۹	تذکر	و	وزارت	ورزش	و	
جوانان	5۹	تذکر	از	مجلسی	ها	گرفتند.یوسف	نژاد	تعداد	تذکرها	به	وزارت	دادگستری	را	
5۳	مورد،	وزارت	فرهنگ	و	ارشاد	اسلامی	52	مورد،	وزارت	اطلاعات	۳6	مورد	و	وزارت	

دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح	۳۳	مورد	اعلام	کرد.

معاون اول رییس جمهوری ؛

باید منابع نفرت، خشونت
 و افراطی گری خشکانده شود

معاون	اول	رییس	جمهوری	در	پی	حادثه	تروریستی	نیوزیلند،	تصریح	کرد:	باید	
نگاه،	اراده	و	اقدامی	جهانی	و	فراتر	از	آنچه	تاکنون	بوده	است،	صورت	گیرد	و	منابع	تولید	

نفرت،	خشونت،	افراطی	گری	و	نژاد	پرستی	در	هر	شکل	و	شیوه	ای	خشکانده	شود.
در	بخشی	از	پیام	»اسحاق	جهانگیری«	آمده	است:	حملات	جنایت	بار	تروریستی	
در	نیوزیلند	و	شهادت	جمعی	از	مسلمانان	بیگناه	در	مسجد،	هشداری	مجدد	به	جهان	
انسانی	درباره	خطرات	و	آثار	فاجعه	آمیز	تروریسم	نژاد	پرستانه	است.	وی	در	این	پیام	
افزود:	این	حادثه	نشان	داد	که	افراطی	گری	و	خشونت	سازمان	یافته	نه	مرز	می	شناسد،	
نه	مذهب،	نه	زن	و	نه	مرد	و	نه	هیچ	سرزمین	و	جامعه	امن	و	آرام.	معاون	اول	رییس	
جمهوری	در	این	پیام	محکومیت	این	جنایت	همه	جانبه	را	کافی	ندانست	و	تاکید	
کرد:	باید	نگاه،	اراده	و	اقدامی	جهانی	و	فراتر	از	آنچه	تاکنون	بوده	است،	صورت	گیرد	
و	منابع	تولید	نفرت،	خشونت،	افراطی	گری	و	نژاد	پرستی	در	هر	شکل	و	شیوه	ای	
خشکانده	شود.	جهانگیری	خاطرنشان	کرد:	نظریه	پردازان	خشونت	و	افراطی	گری	و	
سران	کشورهایی	که	به	نفرت	پراکنی	علیه	مسلمانان	و	وضع	سیاست	های	نژاد	پرستانه	
و	معیارهای	تبعیض	آمیز	و	دوگانه	دامن	می	زنند	باید	بدانند	که	در	شکل	گیری	و	
گسترش	این	اقدامات	غیر	بشری	دخیل	و	سهیم	اند.	وی	در	این	پیام	تصریح	کرد:	مبارزه	
با	تروریسم	عزم	و	اجماع	جهانی	و	واکنش	عادلانه	و	به	دور	از	تبعیض	می	طلبد	وگرنه	
این	تهدید	بی	حد	و	مرز	جهان	را	با	ابعاد	و	دامنه	های	غیر	قابل	پیش	بینی	روبرو	خواهد	
کرد.	معاون	اول	رییس	جمهوری	در	پایان	این	ضایعه	دردناک	را	به	خانواده	های	دغدار،	

دولت	و	ملت	نیوزیلند،	مسلمانان	جهان	و	جامعه	انسانی	تسلیت	گفت.

مدیرکل دفتر انتخابات وزارت کشور:

وزارت کشور مجری انتخابات
 و پاسدار آرای مردم است

مدیرکل	دفتر	انتخابات	وزارت	کشور،	این	وزارتخانه	را	مجری	انتخابات	و	پاسدار	آرای	
مردم	عنوان	کرد	و	گفت:	بنای	ما	در	انتخابات	تفاهم،	تعامل	و	همکاری	مستمر	با	تمامی	

عوامل	اجرایی	و	نظارتی	است.
»سیداسماعیل	موسوی«	دیروز	در	نشست	مشترک	با	مدیران	استانی	و	دست	
اندرکاران	انتخابات	استان	های	جنوبی	کشور،	افزود:	وزارت	کشور	مجری	انتخابات	و	
پاسدار	آرای	مردم	است.وی	اظهار	داشت:	به	پیشنهاد	وزارت	کشور	و	موافقت	شورای	
نگهبان،	انتخابات	یازدهمین	دوره	مجلس	شورای	اسلامی	و	میاندوره	ای	پنجمین	دوره	
مجلس	خبرگان	رهبری،	روز	جمعه	دوم	اسفندماه	۱۳۹8	برگزار	می	شود.مدیرکل	دفتر	
انتخابات	وزارت	کشور	خاطرنشان	کرد:	بنای	ما	بر	تفاهم،	تعامل	و	همکاری	مستمر	با	
تمامی	عوامل	اجرایی	و	نظارتی	در	چهارچوب	قانون	انتخابات	است	و	در	این	راه	از	هیچ	
کوششی	دریغ	نمی	کنیم.موسوی	به	منویات	رهبر	معظم	انقلاب	در	این	خصوص	بیان	
کرد:	با	عنایت	به	تأکیدات	ایشان	درخصوص	حق	الناس	بودن	آرای	مردم،	ما	وظیفه	
داریم	انتخابات	را	سالم	و	باشکوه	برگزار	و	از	آرای	مردم	پاسداری	کنیم.وی	تبادل	نظرات	
کارشناسی	را	امری	لازم	و	ضروری	دانست	و	تأکید	کرد:	بهره	گیری	از	تجربیات	گذشته	
و	ارائه	ایده	های	نو	می	تواند	مجریان	و	دست	اندرکاران	انتخابات	را	در	انجام	وظایفشان	
یاری	دهد.مدیرکل	دفتر	انتخابات	وزارت	کشور	همچنین	خاطرنشان	کرد:	برنامه	ریزی	
کرده	ایم	که	علاوه	بر	آموزش	عوامل	اجرایی	انتخابات،	برنامه	های	آموزش	همگانی	را	
نیز	اجرا	کنیم.موسوی	ادامه	داد:	با	این	اقدام	همه	مراحل	انتخابات	در	دسترس	مردم	قرار	
گرفته	و	آنان	با	شناخت	بیشتری	از	فناوری	های	مورد	استفاده	در	انتخابات،	چگونگی	
استفاده	از	آنها	را	آموزش	می	ببینند.	وی	تصریح	کرد:	بدین	منظور،	طرح	جامع	آموزش	

را	با	مشارکت	و	همفکری	متخصصین	این	حوزه	تدوین	خواهیم	کرد.

پمپئو: حضور ایران در عراق به نفع ما نیست

 در حال به حاشیه رانده شدن 
در عراق هستیم

وزیر	امور	خارجه	آمریکا	در	گفت	وگوی	اختصاصی	با	فاکس	نیوز،	ضمن	اشاره	به	سفر	
روزهای	آتی	خود	به	برخی	کشورهای	خاورمیانه	با	محوریت	ایران،	نارضایتی	خود	را	از	

پیش	رفت	روابط	سازنده	ایران	و	عراق	اعلام	کرد.
مایک	پمپئو	در	گفت	وگوی	اختصاصی	با	این	شبکه	آمریکایی	با	اشاره	به	دیدار	
رسمی	رؤسای	جمهور	ایران	و	عراق	به	بغداد	و	تهران	گفت	که	عراق	و	ایران	در	حال	
شکل	دادن	روابطی	هستند؛	عراق	در	حال	نادیده	گرفتن	تحریم	ها	بوده	و	آیت	الله	

سیستانی	با	رئیس	جمهور	ایران	دیدار	کرد.
وی	در	این	زمینه	افزود:	به	نظر	می	رسد	که	در	زمینه	قدرت	دیپلماسی	نرم	ما	در	آنجا	

)عراق(	به	حاشیه	رانده	می	شویم.	چه	اتفاقی	در	آن	جا	می	افتد؟
وزیر	امور	خارجه	آمریکا	ضمن	تاکید	بر	تلاش	آمریکا	برای	پیش	برد	روابط	خود	
با	عراق	و	ادعای	تلاش	برای	شکست	دادن	داعش	در	عراق	درباره	نقش	ایران	در	این	
کشور	گفت:	"شکی	نیست	که	ایران	به	دنبال	تحت	کنترل	در	آوردن	این	کشور	)عراق(	
است.	فکر	نمی	کنم	که	این	به	صلاح	مردم	عراق	باشد،	می	دانم	که	این	به	صلاح	آمریکا	
هم	نیست	و	می	خواهیم	به	مبارزه	در	آن	جا	ادامه	دهیم	و	مقاومت	کنیم	تا	یک	دولت	
آزاد	در	عراق	به	وجود	باوریم	که	کمتر	درگیر	آن	چه	باشد	که	در	ایران	اتفاق	می	افتد".

یک	عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	
که	 فشارهایی	 اعمال	 به	 اشاره	 با	 نظام	
بررسی	 جهت	 کشور	 تصمیم	گیران	 به	
کنوانسون	های	زیرمجموعه	FATF	اعمال	
می	شود،	گفت:	چطور	بسیاری	از	مردم	به	
خودشان	اجازه	می	دهند	که	به	نمایندگان	
مجلس	و	اعضای	شورای	نگهبان	یا	مجمع	
تکلیف	کنند	 نظام	 تشخیص	مصلحت	
که	این	کار	را	بکنید	یا	نکنید؟	البته	ما	به	
مردم	مان	حق	می	دهیم	که	دغدغه	مسائل	
تصمیم	گیری	 جریان	 در	 وآنچه	 نظام	
کشور	است	را	داشته	باشند	چرا	که	زخم	
خورده	اند	و	این	زخم	خوردن	ها	موجب	
به	 نباید	 آیا	 اما	 شده	 آن	ها	 حساسیت	
اعتماد	 کرده	 ایجاد	 نظام	 که	 ساختاری	

کنند؟	
حجت	الاسلام	والمسلمین	غلامرضا	
ایلنا	 با	 گفت	و	گو	 در	 مقدم	 مصباحی	
آیا	 اینکه	 بر	 مبنی	 سوالی	 به	 پاسخ	 در	
کنوانسیون	های	 به	 ایران	 پیوستن	
بین	المللی	در	آرامش	اقتصادی	ایران	موثر	
با	حل	 رابطه	 در	 کرد:	 تصریح	 نیست؟،	
مسائل	اقتصادی	موضوع	الحاق	ایران	به	
کنوانسیون	های	پالرمو	و	سی	اف	تی	در	
درجه	دوم	اهمیت	قرار	می	گیرد	و	اتفاقا	
کسانی	که	به	این	ها	اهمیت	ویژه	داده	اند،	

اشتباهی	بزرگ	مرتکب	شده	اند.
آیا	 که	 سوال	 این	 به	 پاسخ	 در	 وی	
اکثر	اعضای	مجمع	هم	به	همین	نتیجه	
رسیده	اند؟،	گفت:	اکثر	اعضای	مجمع	به	
این	نتیجه	رسیده	اند	هرچند	کسانی	هم	
هستند	که	موافق	پیوستن	ایران	به	این	
لوایح	هستند،	اما	تقریبا	یک	سوم	نظرشان	
موافق	پیوستن	است	و	دو	سوم	نظرشان	

مخالف	پیوستن	است.
* موافقان لوایح FATF مردم را 

شرطی کرده اند
مصباحی	مقدم	در	پاسخ	به	این	سوال	
که	پس	چرا	نظر	مجمع	به	صورت	نهایی	
اعلام	نمی	شود؟،	گفت:	ما	عضو	مجمع	
تشخیص	مصلحت	نظام	هستیم	همین	
اساس	مصلحت	 بر	 باید	 را	هم	 تصمیم	
بگیریم.	مصلحت	اقتضا	می	کند	که	با	تاخیر	
تصمیم	بگیریم	آن	ها	هم	چهارماه	دیگر	
فرصت	داده	اند	و	در	این	چهارماه	هیچگونه	
تغییری	در	مناسبات	بین	المللی	ما	از	نظر	
تجارت	و	صادرات	و	واردات	و	کانال	های	
مالی	موجود	رخ	نخواهد	داد.	حتی	بنا	به	
تقاضای	نماینده	دولت	این	تاخیر	انجام	

الان	 می	توانیم	 ما	 که	 شد	 گفته	 شد.	
رای	گیری	کنیم	اما	وزیر	اقتصاد	گفتند	رای	
گیری	تان	را	بگذارید	برای	بعد	از	عید.	خود	
دولت	می	گوید	الان	تصمیم	نگیرید.	برخی	
را	 لوایح	متاسفانه	مردم	 این	 از	موافقان	
شرطی	کرده	اند	و	این	شرطی	کردن	آثاری	
دارد	که	آن	آثار	این	است	که	موافقت	و	
مخالفت	مجمع	با	این	لوایح	دو	بازتاب	

متفاوت	دارد.
حقوقی  مناسبات  در  نمی توان   *
بین المللی گفت »یک کاریش می کنیم«
وی	افزود:	به	نظر	می	آید	آن	آقایانی	
که	دارند	اصرار	می	کنند	که	ایران	به	این	
کنوانسیون	ها	بپیوندد	از	این	نکته	ای	که	
من	عرض	کرده	ام	غافل	هستند.	ممکن	
و	 باشد	 شده	 واضح	 کسی	 برای	 است	
برای	کسی	دیگر	واضح	نشده	باشد.	برای	
موافقان	پیوستن	چیزی	که	واضح	است	
این	است	که	۱۹۰	کشور	پیوسته	اند	و	
ایران	هم	می	شود	یک	کشور	و	می	گویند	
را	 تحریم	ها	 ما	 می	گویید	 شما	 اگر	
نمی	توانیم	دور	بزنیم	پاسخ	می	دهند	»یک	
کاریش	می	کنیم«	که	این	برای	ما	قابل	
قبول	نیست.	چون	نمی	توان	در	مناسبات	
کاریش	 یک	 گفت	 بین	المللی	 حقوقی	
می	کنیم.	در	مناسبات	حقوقی	بین	المللی	
باید	پای	تعهد	خود	بایستید	و	در	غیر	این	
صورت	شما	را	به	تنگنای	شورای	امنیت	
سازمان	ملل	متحد	می	برند	،	چراکه	تخلف	

از	معاهدات	بین	المللی	است.
از  بهتر  را  می توانیم سال 98   *

سال 9۷ پشت سر بگذاریم
به	 داخلی	 مسائل	 تعلیق	 افزود:	 وی	
مناسبات	بین	المللی	موجب	نوعی	حالت	
صبر	و	انتظار	حتی	در	بین	تولیدکنندگان،	
تجار	و	صادرکنندگان	شده		است.	البته	

بسیار	 داخلی	 تولیدات	 برای	 شرایط	
مناسب	شده	است	با	توجه	به	اینکه	قیمت	
ارز	بالا	رفته،	واردات	به	صرفه	نیست	و	
تولید	داخلی	و	مصرف	آن	به	صرفه	است	
کم	 کم	 خارجی	 برندهای	 دیگر	 الان	 و	
دارد	از	ذهن	و	فکر	مردم	خارج	می	شود	
باز	 را	 خودش	 جای	 داخلی	 برندهای	 و	
می	کند.مصباحی	مقدم	تاکید	کرد:	جالب	
این	است	که	این	برندها	دارند	کیفیت	
کشور	 در	 ما	 می	برند.	 بالا	 را	 خود	 کار	
ظرفیت	های	زیادی	داریم	و	این	ها	باید	به	
کار	گرفته	شوند	و	مخصوصا	جوانانی	که	
رهبر	معظم	انقلاب	به	آن	ها	چشم	دارند	
این		ها	اگر	به	میدان	بیایند	و	خلاقیت	و	
ابتکار	این	ها	اگر	به	میدان	بیاید،	ما	یقینا	
می	توانیم	سال	۹8	را	بسیار	بهتر	از	سال	

۹7	پشت	سر	بگذاریم.
* سرنوشت FATF به مساله توده 

مردم تبدیل شده است
عضو	کمیته	فقهی	سازمان	بورس	در	
پاسخ	به	این	سوال	که	چرا	در	ماجرای	
بررسی	پالرمو	و	سی	اف	تی	که	مباحثی	
کارشناسی	است	در	کشور	دچار	حواشی	
می	شویم	و	اینکه	چرا	نمایندگان	مجلس	
یا	مجمع	تشخیص	باید	بگویند	ما	در	این	
ما	 برای	 و	 فشار	هستیم	 موضوع	تحت	
پیامک	هایی	می	آید	که	پالرمو	را	تصویب	
کنید	یا	نکنید؟،	گفت:	متاسفانه	مسائلی	
در	این	سطح	دارد		تبدیل		می	شود	به	
مسائل	توده	مردم	که	من	از	این	بابت	ابراز	
تاسف	می	کنم	چرا	که	این	ها	مسائلی	بسیار	
پیچیده	و	فنی	است.	این	ها	مسائلی	نیست	
که	حتی	اگر	عبارت	های	آن	را	بسیاری	
از	مردم	ما	بخوانند	معنای	آن	را	متوجه	
شوند	چراکه	به	زبان	حقوق	بین	الملل	آشنا	
نیستند،	این	ها	کارهایی	بسیار	تخصصی	

است.ین	عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	
نظام	یادآور	شد:	خود	من	اولین	بار	که	این	
کنوانسیون	ها	را	دیدم	در	مجمع	تشخیص	
مصلحت	نظام	اعلام	کردم	که	فهم	این	ها	
ساده	نیست	و	بنده	تا	تمامیت	آن	را	متوجه	
نشوم	رای	نخواهم	داد	و	لذا	تقاضا	کردم	
چندنفر	متخصص	حقوق	بین	الملل	را	به	
کار	بگیرند	تا	این	دو	کنوانسیون	را	برای	
ما	استخراج	کنند	و	به	طور	کامل	توضیح	
دهند،	آنگاه	است	که	ما	می	توانیم	تصمیم	
بگیریم	که	بپیوندیم	یا	نپیوندیم،	یا	اینکه	
از	 بسیاری	 چطور	 حال	 بگذاریم.	 شرط	
که	 می	دهند	 اجازه	 خودشان	 به	 مردم	
به	نمایندگان	مجلس	و	اعضای	شورای	
مصلحت	 تشخیص	 مجمع	 یا	 نگهبان	
نظام	تکلیف	کنند	که	این	کار	را	بکنید	یا	
نکنید؟	البته	ما	به	مردم	مان	حق	می	دهیم	
که	دغدغه	مسائل	نظام	و	آنچه	در	جریان	
داشته	 را	 است	 کشور	 تصمیم	گیری	
باشند	چرا	که	زخم	خورده	اند	و	این	زخم	
خوردن	ها	موجب	حساسیت	آن	ها	شده	اما	
آیا	نباید	به	ساختاری	که	نظام	ایجاد	کرده	

اعتماد	کنند؟		
* تعبیر من از اینستکس این است 

کوه موش زاییده  
این	نماینده	پیشین	مجلس	شورای	
اسلامی	تصریح	کرد:	نکته	دیگر	این	است	
که	ما	الان	در	شرایط	تحریمی	هستیم.	
تحریم	های	آمریکا	تحریم	هایی	است	که	
اروپا	نتوانست	مقابل	آن	بایستد،	به	همین	
دلیل	هم	اروپایی	ها	از	ایجاد	ارتباط	تجاری	
اینستکس	 به	 و	 کردند	 عدول	 مالی	 و	
رسیدند،	یعنی	اگر	کل	اروپا	می	خواهد	
کانال	 این	 از	 باید	 کند	 تجارت	 ایران	 با	
تجارت	کند	که	مبادلات	زیر	نظراف	اى	
تی	اف		صورت	بگیرد،	این	یعنی	اینکه	
ما	الان	که	داریم	با	اروپا	تجارت	می	کنیم	
همین	را	هم	ببندیم	و	محدود	کنیم.وی	
خاطرنشان	کرد:	این	هنر	اروپایی	ها	است	
که	به	اسم	خدمت	به	ایران	و	ملت	ایران،	
روابط	بین	ایران	و	اروپا	را	به	نحوی	تنظیم	
کنند	تا	برای	اینکه	ایران	در	برجام	پایبند	
بماند	کانالی	را	ایجاد	کنند	که	به	تعبیر	من	
کوه	موش	زاییده		است.	در	ادامه	مطالبه	
می	کند	که	شما	به	پالرمو	و	سی	اف	تی	
هم	بپیوندید،	ولی	ما	شرایط	مان	متفاوت	
است،	آن	۱۹۰	کشور	که	تحریم	نیستند.	
تازه	کشوری	مثل	روسیه	تحریم		هم	که	

باشد	آیا	برایش	مهم	است؟

رئیس	کمیته	سیاست	خارجی	فراکسیون	امید	با	
تاکید	بر	اینکه	»پیوستن	به	FATF	گام	بلندی	در	راستای	
شفافیت	مالی	خواهد	بود«،	گفت:	اگر	کنوانسیون	های	
مرتبط	با	FATF	را	تصویب	کنیم	گام	بلندتری	در	راستای	

شفافیت	مالی	و	مقابله	با	اختلاس	و	فساد	برداشته	ایم.
با	بیان	اینکه	 با	ایسنا	 جلال	میرزایی	در	گفت	وگو	
»تصویب	لوایح	مرتبط	با	پولشویی	و	پالرمو	می	تواند	جلوی	
اختلاس	و	فساد	مالی	را	بگیرد«،	گفت:	این	روزها	اقدامات	
خوبی	توسط	بانک	مرکزی	و	وزارت	اقتصاد	برای	شفافیت	
در	امور	مالی	انجام	شده	است	اما	اگر	ما	کنوانسیون	های	
مرتبط	با	FATF	را	تصویب	کنیم	گام	بلندتری	در	راستای	

شفافیت	مالی	و	مقابله	با	اختلاس	و	فساد	برداشته	ایم.
وی	در	ادامه	اظهار	کرد:	آنچه	که	ما	بعد	از	انقلاب	به	
دنبال	آن	بودیم	یعنی	شفافیت	منابع	مالی	و	اینکه	منابع	از	
کجا	آمده	است	با	تصویب	این	لوایح	محقق	خواهد	شد.	اما	

به	نظر	می	رسد	پرونده	FATF	سیاسی	شده	است.
نماینده	مردم	ایلام	در	مجلس	تصریح	کرد:	متأسفانه	ما	
برخی	از	مسائلی	که	جنبه	حقوقی	دارند	را	به	کارشناسان	
مربوط	محول	نمی	کنیم.	در	حالی	که	در	هر	حوزه	ای	
کارشناس	مربوطه	باید	نظر	دهد.	اما	متأسفانه	همیشه	
و	 می	شود	 سیاسی	 و	 پیچیده	 کشور	 در	 مهم	 مسائل	
زمانی	که	مسئله	سیاسی	می	شود	نمی	توان	انتظار	نظرات	

کارشناسی	و	عقلانی	داشت.
ادامه	تاکید	کرد:	در	این	چند	ماه	نیز	 میرزایی	در	
اظهار	نظرهایی	که	در	خصوص	FATF	شده	است	بیشتر	
سیاسی	است	و	با	رویکرد	سیاسی	در	خصوص	آن	بحث	

کردیم	و	از	بحث	کارشناسی	فاصله	گرفته	ایم.
این	عضو	فراکسیون	امید	مجلس	در	پایان	گفت:	اکنون	
که	این	پرونده	سیاسی	شده	است	تحولان	سیاسی	می	تواند	
بر	روی	آن	تأثیرگذار	باشد.	سرعت	عمل	اروپایی	ها	در	
اجرایی	کردن	ساز	و	کار	ویژه	مالی	و	بهره	بردن	جمهوری	
اسلامی	از	فواید	اقتصادی	برجام	می	تواند	احتمال	تصویب	

آن	را	در	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	بالا	ببرد.

غلامرضا مصباحی مقدم :

دو سوم اعضای مجمع مخالف FATF  هستند

جلال میرزایی:

اظهار نظرها در خصوص FATF بیشتر سیاسی است

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

یک	عضو	هیات	رییسه	کمیسیون	
حقوقی	و	قضایی	مجلس	شورای	اسلامی	
و	 اقتصادی	 فساد	 عامل	 اصلی	ترین	
اختلاس	در	کشور	را	اقتصاد	دولتی	و	
رانتی	دانست	و	بر	ضرورت	تقویت	بخش	

خصوصی	در	حوزه	اقتصاد	تاکید	کرد.
جلیل	رحیمی	جهان	آبادی	اظهار	
کشور	 در	 که	 عاملی	 اصلی	ترین	 کرد:	
وجود	دارد	و	زمینه	انواع	اختلاس	را	فراهم	
می	کند،	اقتصاد	دولتی	و	رانتی	است	تا	
زمانی	که	اقتصاد	در	اختیار	دولت	باشد	
و	دولت	قیمت	ارز،	کالا	و	نوع	صادرات	
و	واردات	و	میزانش	را	تعیین	کند	و	در	
هر	زمینه	اقتصادی	تصمیم	گیر	باشد،	
این	موضوع	موجب	ایجاد	رانت	می	شود	و	
رانت	زمینه	را	برای	افراد	مرتبط	با	قدرت	
ایجاد	می	کند	که	با	استفاده	از	قوانین	و	یا	

سوءاستفاده	از	آن	اختلاس	کنند.
وی	اضافه	کرد:	ما	باید	بپذیریم	که	

اقتصاد	ما	یک	اقتصاد	دولتی	و	مبتنی	
بر	رانت	است	و	اقتصاد	رانتی	و	دولتی	
در	همه	جا	همین	نتیجه		را	می	دهد	و	
تنها	راه	جلوگیری	از	فساد،	تقویت	بخش	
خصوصی	است.	متاسفانه	در	حال		حاضر	
بخش	خصوصی	ما	خصولتی	است.	ما	
خصوصی	 را	 بیمارستان	ها	 و	 مدارس	
کرده	ایم	که	پولش	را	از	مردم	بگیریم،	
اما	چرا	صنایع	خودروسازی،	پتروشیمی	
و	 مثل	خودرو	 مادر	 و	 و	صنایع	کلان	
سیمان	خصوصی	نمی	شود؟	اینها	عمدتا	
در	اختیار	بخش	دولتی	یا	خصولتی	است	

که	موجب	ایجاد	فساد	می	شود.
این	نماینده	مجلس	شورای	اسلامی	
ادامه		داد:	هر	قدر	ما	معلول	اقتصاد	دولتی	
را	دستگیر	کنیم،	معلول	دیگری	اضافه	
چنین	 بروز	 العلل	 علت	 زیرا	 می	شود،	
فسادهایی	اقتصاد	دولتی	ما	است.	ما	در	
۴۰	سال	گذشته	در	عرصه	ارزش	ها	و	

حوزه	سیاسی	انقلابی	را	شاهد	بودیم،	اما	
انقلابی	در	عرصه	اداری	و	اقتصادی	اتفاق	

نیفتاده	است.
رحیمی	جهان	آبادی	با	بیان	این	که	
»اقتصاد	ما	دولتی	و	زمین	گیر	است«،	
یادآور	شد:	ما	برای	تامین	مایحتاج	مردم	
به	مشکل	بر	می	خوریم.	۱۴	میلیارد	
دلار	پول	به	شرکت	هایی	می	دهیم	که	
کالاهای	اساسی	وارد	کنند،	آن	وقت	آن	
فرد	با	ارز	دولتی	موبایل	و	گوشت	وارد	
کرده	و	آن	را	به	قیمت	آزاد	می	فروشد.	
مگر	ما	دلار	چهار	هزار	و	2۰۰	تومانی	
در	اختیار	وارد	کننده	قرار	نداده	ایم؟	این	
ما	 اقتصاد	 این	است	که	 نشان	دهنده	
نمی	تواند	خود	را	اداره	کند	و	هر	قدر	با	
توجه	به	محدودیت	هایی	که	منابع	ارزی	
دولت	و	در	عرصه	تولید	نفت	رخ	می	دهد،	
هیات	 عضو	 می	شود.این	 بدتر	 شرایط	
رییسه	کمیسیون	قضایی	مجلس	شورای	

اسلامی	با	تاکید	بر	این	که	»باید	قید	و	
بندهای	مربوط	به	صادرات	و	واردات	را	
برداریم«،	یادآور	شد:	ما	باید	فکر	اساسی	
کنیم	و	کمک	کنیم	بخش	خصوصی	از	
باتلاق	بروکراسی	اداری	نجات	پیدا	کند.	
در	حال		حاضر	بخش	خصوصی	ما	توسط	
اداری	 بروکراسی	 و	 بانکداری	 سیستم	
نابود	می	شود.	تسهیلات	اشتغالزایی	در	
به	 بانک	 و	 قرار	می	گیرد	 بانک	 اختیار	
قدری	تبصره	و	تک	ماده	و	فساد	دارد	که	
ملت	نمی	توانند	از	این	وام	استفاده	کنند	
و	این	ظلم	بزرگی	است	که	در	حق	مردم	
می	شود.وی	در	پایان	گفت	:	اگر	"شیخ	
الاسلامی"	دستگیر	شود	ده	ها	و	صدها	
اقتصاد	 این	 در	 دیگر	 الاسلامی	 شیخ	
دولتی	متولد	می	شوند	و	میلیاردها	دلار	
پول	مملکت	را	می	برند.	آن	هم	در	جایی	
که	یک	کارگر	برای	مایحتاج	روزانه	خود	
گرفتار	است	و	این	جای	شرمندگی	دارد.

رحیمی جهان آبادی:

اقتصاد دولتی و رانتی اصلی ترین عامل اختلاس است

رئیس	کمیته	اقتصادی	شورای	شهر	تهران	با	اشاره	به	آخرین	تحولات	پرونده	
شکایت	محمد	باقر	قالیباف	شهردار	پیشین	تهران	از	وی	گفت:	کیفرخواست	صادر	شده	

است	و	با	قید	قرار	کفالت	آزادم.
سیدمحمود	میرلوحی	روز	دوشنبه	در	نشست	خبری	عملکرد	کمیته	اقتصادی	
شورای	شهر	تهران	تشریح	کرد:	بخاطر	شکایت	قالیباف	به	بازپرسی	رفتم	و	مقرر	شده	
بود	که	بازپرسی	غیابی	انجام	شود	که	بنده	با	استناد	به	قانون	گفتم	که	نباید	بازپرسی	
غیابی	باشد.وی	ادامه	داد:	در	نهایت	بازپرسی	از	من	انجام	و	کیفرخواست	صادر	شد	و	
هم	اکنون	با	قید	قرار	کفالت	آزادم.به	گفته	میرلوحی،	عضو	شورا	طبق	قانون	مکلف	است	

که	در	6	مورد	به	شهروندان	اطلاع	رسانی	کند	و	من	نیز	به	وظیفه	خود	عمل	کردم.وی	
افزود:	در	مورد	نابسامانی	و	صفاتی	که	به	رقبای	آقای	روحانی	دادم	و	همچنین	در	مورد	
اینکه	صحبت	هایی	در	خصوص	مدیریت	شهری	قبلی	داشتم	محکوم	شدم	در	حالی	

که	اسمی	از	شخصی	نبردم	و	تنها	گفتم	مدیریت	قبل.
میرلوحی	گفت	که	به	دلیل	مصاحبه	هایی	که	انجام	داده	بودم	سه	مورد	از	من	
شکایت	شد،	یکی	از	شکایت	ها	به	دلیل	استفاده	از	عبارت	نابسامانی	در	دوره	گذشته	و	
یا	هزینه	های	خاص	در	سال	آخر	مدیریت	شهری	گذشته	انجام	شده	است	و	من	اسم	

فرد	خاصی	را	نیاوردم.

رییس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	گفت:	عامل	
اصلی	جنایات	در	نیوزیلند،	جریان	اسلام	هراسی	است	که	
کشورهای	غربی	علیرغم	ادعاهای	حقوق	بشری	خود،	به	

آن	دامن	می	زنند.	
آیت	الله	صادق	آملی	لاریجانی	در	ابتدای	جلسه	دیروز		
این	مجمع	،	با	اشاره	به	حادثه	تروریستی	در	نیوزیلند	و	
شهادت	عده	ای	از	مسلمانان	مظلوم	در	حین	اقامه	نماز	
گفت:	این	حادثه	بسیار	غم	انگیز	و	وحشتناک	بود	و	خبر	و	
تصاویر	آن،	قلب	هر	انسانی	را	به	درد	آورد.وی	با	طرح	این	
سوال	که	چرا	وضعیت	تروریسم	علیه	مسلمانان	در	دنیا	به	
این	شکل	در	آمده	است؟،	افزود:	عامل	اصلی	این	جنایات،	
جریان	اسلام	هراسی	است	که	کشورهای	غربی	علیرغم	

ادعاهای	حقوق	بشری	به	آن	دامن	می	زنند.
رئیس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	خاطرنشان	
کرد:	اینکه	بیش	از	8۰	نفر	نمازگزار	این	چنین	مورد	حمله	
وحشیانه	تروریستی	قرار	گرفته	اند	حقیقتا	قابل	تحمل	
نیست	و	ما	از	کشورهای	اسلامی	می	خواهیم	که	از	این	
عبرت	ها	بسادگی	نگذرند	و	رفتار	مزورانه	ی	غرب	را	در	این	

جنایت	ها	زیر	نظر	بگیرند.
آیت	الله	آملی	لاریجانی	با	اشاره	به	معیارهای	دوگانه	و	
ظالمانه	جریان	های	رسانه	ای	غرب	در	مواجه	با	تروریسم	
یادآور	شد:	برخی	از	رسانه	های	دنیای	غرب	مثل	رسانه	
دولتی	انگلیس	در	بازگو	کردن	این	حادثه،	حتی	از	تعبیر	
»حمله	تروریستی«	استفاده	نکردند.	وی	ادامه	داد:	آنها	
که	یک	حادثه	چاقوکشی	در	انگلیس	را	حمله	تروریستی	
اعلام	می	کنند،	بر	جنایت	کشتار	فجیع	۴۹	نفر	مسلمان	
بی	گناه	چشم	می	بندند.	این	عبرتی	است	برای	ملت	های	
مسلمان	که	ان	شاء	الله	بیدار	شوند	و	جهت	گیری	جدیدی	

نسبت	به	رفتارهای	دوگانه	غرب	انتخاب	کنند.
رئیس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	همچنین	با	ابراز	
همدردی	با	بازماندگان	این	حادثه	برای	قربانیان	مظلوم	و	
مسلمان	این	حادثه	از	خداوند	متعال	طلب	رحمت	و	برای	

مجروحان	،	شفای	عاجل	طلب	کرد.
براساس	این	گزارش	همچنین	در	نشست	امروز	مجمع	
،	سه	ایراد	شورای	نگهبان	به	لایحه	بودجه	سال	۹8	که	با	
اصرار	مجلس	برای	تعیین	مصلحت	به	مجمع	ارسال	شده	

بود	مورد	بحث	و	بررسی	قرار	گرفت.
طرح	 از	 پس	 مصلحت	 تشخیص	 مجمع	 اعضای	
دیدگاههای	خود	و	استماع	نظرات	نمایندگان	شورای	
نگهبان	و	مجلس	شورای	اسلامی	در	خصوص	ایرادات	

مطرح	شده	تصمیماتی	به	شرح	ذیل	اتخاذ	کردند:
۱-	جزء	۴	بند	)ه(	تبصره	)۴(	با	اصلاحاتی	به	شرح	

ذیل	تصویب	شد	:	
از	 دولت	 برداشت	 و	 مذکور	 تسهیلات	 'بازپرداخت	
صندوق	در	بودجه	سال	۱۳۹7	،	در	بودجه	های	سنواتی	
۱۳۹۹	تا	۱۴۰۴	منظور	و	به	حساب	صندوق	توسعه	ملی	
واریز	شود	.	بازپرداخت	تسهیلات	از	درآمد	های	حاصل	از	

اجرای	طرح	ها	تا	حد	امکان	صورت	پذیرد.'
2-	در	بند	)ز(	تبصره	۱6	مصلحت	مورد	نظر	مجلس	

شورای	اسلامی	به	تصویب	نرسید.
الف	تبصره	)۱8(	نظر	مجلس	 ۳-	در	جزء	)2(بند	
شورای	اسلامی	با	اضافه	شدن	عبارت	:	'اساسنامه	صندوق	
حداکثر	تا	پایان	فروردین	۱۳۹8	برای	شورای	نگهبان	

ارسال	شود'	به	انتهای	بند،	تصویب	شد.

سیدمحمود میرلوحی:

به قید کفالت آزادم

آیت الله آملی لاریجانی: 

عامل اصلی جنایت نیوزیلند جریان اسلام هراسی است 
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از خروج قالیباف از گردونه انتخابات تا بازگشت پایداری و احمدی نژاد 

اصولگرایان خبرساز 
هفته سوم اسفند آنقدر خبر و چهره خبرساز داشت که می شد فراموش کرد تنها 
یک هفته تا پایان سال و آغاز تغییرات باقی است. از تغییر یک رئیس قوه گرفته تا 
دعوا و درگیری در یک قوه دیگر. در مجموع اما اصولگرایان بودند که بر سکوی نخست 
خبرسازی ایستادند و هر یک به بهانه ای فضای رسانه ای کشور را تحت تاثیر قرار دادند.  

* رئیس یک قوه و نایب رئیس یک مجلس
 انتشار اخباری مبنی بر رئیس قوه شدن رئیسی را از هفته ها قبل به صدر اخبار 
رسانده بود اما در روزهای اخیر وضع فرق می کرد. حکمش را گرفت و بعد از مراسم 
رسمی معارفه به دستگاه قضا برگشت. توجه رسانه ها از همان وقتی به او جلب شد که 
مقام معظم رهبری در حکم انتصاب وی از عنوان حجت الاسلام استفاده کرد. ایشان در 
زمان انتصاب رئیسی به عنوان رئیس سازمان بازرسی کل کشور و تولیت آستان قدس 
نیز از همین عنوان استفاده کرده بود اما برخی از رسانه های اصولگرا در نیمه نخست 96 
و قبل از انتخابات ریاست جمهوری از وی آیت الله ساختند. حکم جدید رهبری ضمن 
انتصاب رئیسی به عنوان قاضی القضات حجت را در این باره نیز تمام کرد و به رسانه های 
یک جریان خاص نشان داد که باید از چه عنوانی استفاده کنند. این انتصاب با موجی از 
تبریکات، توصیه ها و درخواست ها از رئسی همراه بود. حتی اصلاح طلبان که در انتخابات 
96 برای شکست دادن رئیسی کوشیده بودند نیز از این تغییر در قوه قضاییه استقبال 
کرده و به ایجاد تحولاتی مثب در دادگستری دل بستند. رئیسی اما یک بار دیگر هم خبر 
ساز شد. همان وقت که در رقابت با آیت الله آملی لاریجانی از وی پیشی گرفت و با 42 

رای نایت رئیس مجلس خبرگان رهبری شد. 
*  آقای همیشه خبرساز

محمود احمدی  نژاد از آن دست افرادی است که هر وقت لب بگشاید، خبرساز 
می شود. هفته قبل نیز همین طوربود و به واسطه مصاحبه ای با روزنامه »شرق« خبرساز 
شد. هدفش چیست را نمی دانیم اما مدتی است که سراغ رسانه ها آمده و اصلاح طلبان 
را نیز ترجیح می دهد. پیشنهاد مصاحبه می دهد و چارچوب و محور گفت و گو را نیز 
مشخص می کند. بعد از گفت وگو نیز یک بار از اول سوال و جواب ها را می خواند و 
اگر باب میلش نباشد اجازه انتشار نمی دهد؛ همان طور که به خبرگزاری فارس اجازه 
انتشار مصاحبه را نداد. تریبونی که »شرق« به او داده بود اما رضایتش را جلب کرد و 
مصاحبه ای که بیشتر به منولوگ می مانست؛ منتشر شد. مثل همیشه لبخندی تلخ بر 
لبان خوانندگان آورد. به خصوص آنجا که مدعی شد دولت او عامل افزایش قیمت نفت 
جهانی بوده و اگر حالا هم به او فرصت داده شود، می توان قیمت نفت را در بازار جهانی 
به بیش از 100 دلار برساند. جمله طلایی اش نیز را نیز در پاسخ به پرسشی داد، مبنی 
بر اینکه »چطور این کار را می کنید؟«. آقای همیشه خبرساز ، احتمالا لبخند مضحک 

همیشگی را زد و گفت: »این دیگر فوت کوزه گری است«. 
*  انتصابی که در راه است

 محمد باقر قالیباف را می توان سومین اصولگرای خبرساز هفته قبل دانست. خبر 
رسید که بالاخره مقدمات انتصاب او در یکی از نهادهای مهم فراهم شده و او طی نیمه 
نخست سال آتی بر کرسی ریاست این سازمان عریض و طویل تکیه می زند. این خبر 
اگرچه رسمی نبود اما غوغایی به پا کرد مورد توجه بسیاری از رسانه ها قرار گرفت. دلیلش 
نیز روشن است. انتصاب احتمالی مذکور معادلات سیاسی جریان اصولگرای را حسابی 
بهم می ریزد. برای همین نیز بلافاصله بعد از انتشار خبر، گمانه زنی ها درباره گزینه های 

اصولگریان در دو انتخابات 98 و 1400 آغاز شد. 
*  ساز ناکوک پایداری 

خبرساز بعدی نه یک فرد بلکه یک طیف اصولگرا بود؛ جبهه پایداری. از یک سو جنجالی 
که پایداری چی های مجلس از جمله کریمی قدوسی و ذوالنور و دیگران با درگیری لفظی با 
فراکسیون امیدی ها و هجوم به جایگاه هیات رئیسه به پا کردند و از سوی دیگر حرف های 
معنادار و قابل تحول مرتضی آقاتهرانی دبیرکل این جبهه. ماجرای مجلس از این قرار بود که 
محمد مهدی زاهدی دیدار نمایندگان اصلاح طلب با سید محمد خاتمی را خلاف منافع 
ملی توصیف کرد و وقتی که وکیلی به اظهارات اعتراض می کرد امثال کریمی قدوسی و 
ذوالنوری به میدان آمدند. این گروه که هجوم به هیات رئیسه را خوب یادگرفته اند و به 
شکل های مختلف مثل طومار نویسی، بنر چسبانی و برجام سوزی نمایش بازی می کنند، 
این بار هم به جایگاه هیات رئیسه رفته و شروع به فحاشی به نمایندگان جریان رقیب کردند. 
این خبر اما در مقابل اظهارات آقاتهرانی، چیزی نبود. او با تاکید بر اینکه اصولگرایان باید به 
خودشان بیایند، از برگزاری جلسات جبهه پایداری و بررسی گزینه های اصلح خبر داد. نکته 
اینجاست که اصولگرایان این کار را به دو تشکل و سازو کار انتخاباتی جمنا و شورای وحدت 
سپرده اند لذا اظهارات آقاتهرانی روشن کرد که این طیف این بار نیز سر همراهی با جریان 

سیاسی متبوع خود را ندارد و از همین حالا ساز ناکوک می زند.

جامعه سیاسی و زخمی 
که اتهام بر پیکر انسجام می نشاند 

شرایط پیش روی کشور بیش از هر زمان دیگر نیازمند تحمل و تعامل است. در حالی 
که دشمنان خارجی به رهبری آمریکا برای به زانو در آوردن نظام و ملت، اعِمال فشاری 
مضاعف را در پیش گرفته اند، اتهام زنی های بی پایه جهت بیرون راندن رقبا از میدان عمل 
سیاسی، آفتی جبران ناپذیر برای یکپارچگی و وفاق در کشور است. رهبر انقلاب در بیانات 
اخیر خود در جمع اعضای مجلس خبرگان رهبری باز هم ضرورت وحدت عمل در برابر 
نقشه های خصمانه علیه جمهوری اسلامی ایران را یادآور شده و نحوه مقابله و مواجهه 
با تحرکات دشمنان را تشریح کردند.یکی از مهمترین محورهای سخنان روز پنجشنبه 
رهبری، تذکر ایشان در خصوص پرهیز از اتهام زنی به یکدیگر بر سر مسائل و موضوعات 
بحث برانگیز کشور بود.ایشان در بخشی از سخنان خود بیان داشتند که »نباید به  خاطر 
تعصب بجا علیه دشمن، مخالفان نظر خود را به همراهی با دشمنان منتسب کرد. وقتی 
فلان کنوانسیون یا معاهده در کشور مورد بحث است و موافقان و مخالفان استدلال خود 
را مطرح می کنند دو طرف نباید یکدیگر را به همراهی با دشمن متهم کنند و به جان 
هم بیافتند.«این قسمت از سخنان رهبری بیش از هر چیز به افزایش اختلافات و تعارض 
دیدگاه ها درباره سرنوشت پیوستن ایران به کارگروه ویژه اقدام مالی، FATF اشاره دارد؛ 
سازمانی بین دولتی که تاکنون دو لایحه پیش نیاز الحاق به آن نهایی شده و دو لایحه دیگر 
دولت به مجلس درباره پیوستن به کنوانسیون بین  المللی مقابله با تامین مالی تروریسم 
و کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان  یافته فراملی )CFT و پالرمو( با کش و قوس های 
فراوانی روبرو است.اختلاف نظرها درباره CFT و پالرمو موجب شد تا لوایح مربوطه بارها 
بین مجلس، شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام دست به دست شده و در 
نهایت تصمیم گیری به سال آینده موکول شود.در این میان، رسانه ها، مسوولان، صاحب 
نظران و چهره های عمدتا سیاسی و اقتصادی از دیدگاه های مختلف درباره این موضوع 
به بیان نظرات موافق و مخالف الحاق به FATF پرداخته اند. استدلال نهایی و عمومی 
موافقان لوایح مربوط به FATF، نیاز بیش از پیش به گشوده نگاه داشتن درهای کشور 
به روی مناسبات و ارتباطات خارجی و همکاری بیشینه با سازمان های بین المللی است. 
از این منظر شاید پیوستن به کارگروه ویژه اقدام مالی به صورت آنی مشکلات کشور در 
حوزه های اقتصادی و ارتباطات مالی و تجاری را برطرف نکند، اما روی گرداندن از آن به 
خصوصا در بحبوحه تحریم های بی سابقه آمریکا، هزینه های فراوانی را بر دوش کشور 
خواهد گذاشت.از این رو است که برخی مسوولان دولت و نیز چهره های سیاسی، از 
مخالفان الحاق به FATF خواسته اند که هزینه ها و تبعات این مخالفت را برعهده گیرند.

در اردوگاه مقابل اما استدلال ها بیشتر حول محور تهدیدات سیاسی و امنیتی لوایح مذکور 
برای کشور می چرخد؛ استدلال هایی که در بسیاری مواقع با چاشنی اتهام زنی نیز همراه 
بوده است.نگاهی به عناوین تحلیل، مصاحبه و اظهارنظرهای مرتبط با این موضوع در رسانه 
های منتقد و مخالف دولت رنگ و بوی این چاشنی را عیان تر می سازد.»خیانت به ملت 
ایران و آرمان های امام و شهدا«، »خیانت به خون شهدای اهواز«، »خیانت در گره زدن 
مشکلات اقتصادی کشور به FATF«، »فروختن اطلاعات کشور به دشمن«، »نوکری 
آمریکا«، »عبور از منافع مردم«، »نفوذی« و ... از جمله تعابیری است که مخالفان این لوایح 
برای عقب راندن طرفداران آن به صورت مکرر به کار بسته و برخی عنوان داشته اند »ملت 
 FATF رای می دهد را ببخشد«. از دید مخالفان، الحاق به FATF نباید نماینده ای که به
در شرایط فعلی، نوعی خودزنی و »گرا دادن« به توپخانه تحریمی دشمن است.این رویکرد 
البته در جامعه سیاسی عجیب و به عبارتی بی سابقه نیست اما طی سالیان اخیر به شکلی 
گسترده و کم سابقه از سویی طیفی خاص دنبال می شود و بسیاری از پیش نیازها و حتی 
مفروضات کنشگری سیاسی را زیر سوال می برد.برای درک بهتر ابعاد و زوایای این رویکرد 
می توان مقایسه ای بین کشمکش طرفداران و مخالفان FATF و مباحث اختلاف زا و 
جنجالی در دیگر کشورها صورت داد.در شرایطی که بریتانیا طی ماه های گذشته به عرصه 
تقابل و تعارض های چندگانه در مورد خروج از اتحادیه اروپا و نحوه اجرای »برگزیت« مبدل 
شده یا مباحث مربوط به بودجه سالانه و تامین مالی ساخت دیوار مرزی منجر به ماه ها 
تعطیلی دولت آمریکا شد و شدت اختلافات میان »دونالد ترامپ« با رقبای سیاسی حتی 
گزینه استیضاح را روی میز دموکرات ها جای داده، انتساب رقبا به خارج از مرزها گزاره ای 
است که طرح آن محلی از اعراب ندارد.از دید برخی تحلیلگران، گزینش رویکردی هایی 
از این دست خود نافی بسیاری از مفروضات تعامل در جامعه سیاسی، هنجارهای مردم 
سالاری، اخلاق و نیز بایسته های قانونی است؛ انتخابی که در شرایط ضعف استدلال و اقناع 
به کار می رود تا با ابزاری غیرسیاسی و بعضا نامشروع میدان کنشگری سیاسی را از حضور و 
اندیشه رقیب و بدیل خالی کند.این در حالی است که اوضاع حال حاضر کشور در مواجهه 
با دشمنان خارجی و تشدید خصومت ورزی دولت آمریکا، حفظ انسجام و حضور همه 
نیروهای سیاسی و مردم در میدان را ضروری ساخته و این خدشه دار کردن یکپارچگی 

ملی است که معنای همراهی با دشمن را در اذهان تداعی می کند.

نکتـه

دریــچه

در پی توئیت وزیر ارتباطات، شرکت توسکا در پاسخ به او با 
انتشار اطلاعیه ای از تامین تمامی هزینه های تولید 79 برنامه صدا 
و سیما خبر داد؛ ادعای حیرت آوری که باعث طرح این سوال در 
ذهن مخاطبان شد که: » پول صدا و سیما کجا خرج می شود؟«

بودجه صداوسیما در لایحه تقدیمی از سوی دولت برای سال 
97، نسبت به سال 96 حدود ٣00  میلیارد تومان افزایش پیدا 
کرد و طبق جدول شماره 7 لایحه بودجه،  هزارو 646  میلیارد و 
420  میلیون تومان بود؛ رقمی که البته رضایت مدیران صدا و 

سیما را به دنبال نداشت.

* صداوسیما چند کارمند دارد؟
هنوز درباره درآمدها و تعداد کارمندان سازمان صدا و سیما 
عدد دقیقی وجود ندارد. در برخی از گزارشها تعداد کارمندان 
صداوسیما حدود 48  هزار نفر عنوان شده بود. عددی که باعث 
درگیری کلامی مدیران اسبق صدا و سیما شده بود.علی لاریجانی 
در سالهای گذشته گفته بود:»این که می شد با 10 ، 12 هزار نفر 
کار کرد، ولی ناگهان تعداد کارکنان این سازمان به ٣6  هزار نفر 

رسید، مهم است«.
ضرغامی، رئیس پس از لاریجانی هم در پاسخ به لاریجانی 
گفته بود »سازمان ایده آلی که به اعتقاد شما باید با 10، 12  هزار 
کارمند اداره شود، با 28  هزار کارمند در سال 8٣ تحویل داده 
شد )به اعتقاد برخی مدیران ٣0  هزار نفر(؛ امروز تعداد کارمندان 
سازمان ٣٣هزارو 600 نفر است. اگر منظور شما تعداد کارمندان 
رسمی است؛ لازم است اشاره شود که این رقم در سال 8٣ )اتمام 
مدیریت جناب عالی( 14هزار و 400 نفر بود که در سال 9٣ به 
1٣هزارو640 نفر کاهش یافت«. البته در دوران فعلی هم از تعداد 
کارمندان رسمی و غیررسمی این سازمان آمار دقیقی وجود ندارد. 
هرچند سرافراز از بیش از 40هزار نفر و برخی منابع 50هزار نیرو 

را تخمین می زنند.

* بودجه ای به اندازه 11 کیلومتر اتوبان
این در حالی است که محمد سرافراز، رئیس سابق رسانه 
ملی، در گفت و گو با روزنامه شرق درباره بدهی و مخارج سازمان 
صدا و سیما در دوران خودش می گوید:» بودجه سازمان حدود 
دو هزار میلیارد تومان و مخارجش 2700 میلیارد تومان بود! 

البته دو هزار میلیارد تومان برای سازمانی که بیش از 40 هزار 
نیرو داشته، تمام مراکز استانی اش رادیو و تلویزیون و شبکه 
استانی دارد،  هزاران فرستنده رادیو-تلویزیونی در سراسر کشور 
دارد، شبکه های برون مرزی و دفاتر خارج کشور دارد و حقوق 
بازنشستگان را خودش پرداخت می کند، رقم زیادی نیست. همان 
مقطع هم این را گفتم. زمانی بود که آقای رئیس جمهور به شمال 
رفته بودند؛ قسمتی از اتوبان تهران-رشت سمت منجیل درست 
نشده بود، 11 کیلومتر مانده بود، سال 94 که برای افتتاح رفتند 
آقای نوبخت گفتند 900 یا هزار میلیارد پول گذاشته ایم که این 
11 کیلومتر را تا سال بعد تکمیل کنیم که تا امروز تمام نشده 
و قطعا آن پول هزینه شده. کمک دولت به صداوسیما به اندازه 
تکمیل 11 کیلومتر اتوبان شمال بود. پس هزار میلیارد در مقابل 

بودجه ای که در کل کشور صرف می شود، ناچیز است.«

* توئیت جواد و پاسخ توسکا

اخیرا محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات در گفتگو با 
ایبنا، در خصوص واگذاری تبلیغات خدمات ارزش افزوده VAS به 
شرکت توسکا )از زیرمجموعه های شرکت همراه اول(، گفته: »این 
موضوع هنوز به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ارجاع داده 
نشده؛ ولی تا آنجایی که من اطلاع دارم صدا و سیما این پروژه 
را به یک پیمانکار واگذار کرده که می تواند هر نهادی حتی یک 
اپراتور تلفن همراه باشد. گفته می شود واگذاری خدمات ارزش 
افزوده VAS به شرکتی که زیرمجموعه اپراتورهمراه اول است 
ضد رقابتی است و در این مسئله به طور طبیعی باید شورای 

رقابت یا صدا و سیما ورود کند.«
دولت  ابتدای  نوشت:»از  توئیتی  انتشار  با  بعدها  جهرمی 
دوازدهم به دو نماینده دولت از پنج عضو در هیئت مدیره همراه 
اول اعلام کرده ایم که قرارداد تجاری شرکت توسکا با صداوسیما 
با مدل فعلی برای کسب و کارهای نوپا مضر و به لحاظ اقتصادی 
تماما به ضرر همراه اول است و خاتمه یابد. در مورد حق الناس 

کوتاه نمی آیم.«
این توئیت به مذاق مدیران توسکا خوش نیامد و اطلاعیه 
صریحی منتشر کردند.در بخشهایی از توضیحات روابط عمومی 
شرکت »توسکا« آمده است:» هیات مدیره شرکت توسکا در 
2 ماه اخیر و با هدف اطلاع از نقطه نظرات وزیر محترم ، طی 
دو جلسه ، گزارش تمامی فعالیت های خود را به وزیر محترم 
ارتباطات ارایه کرده و ضمن اخذ تاکیدات ایشان در قبال برنامه ها 
و سیاست های آتی خود، در حال ارتقای مدل کسب و کار و 

تحقق برخی اولویت هاست.
شرکت توسکا در حال حاضر به واقع به عنوان کارگزار صدا و 
سیما در حوزه تبلیغات ارزش افزوده و دقیقا بر اساس ضوابط و 
تعرفه های آن سازمان عمل می کند که جزئیات و دستورالعمل های 

آن در اختیار تمامی فعالان حوزه کسب و کار قرار گرفته است.

* کل هزینه خندوانه، ماه عسل، 90 و... را ما می دهیم
در شرایطی که مردم عزیز نیازمند توجه بیشتر هستند، 
شرکت توسکا با همکاری سازمان صدا و سیما و با تلاش متعهدانه 
هنرمندان عزیز ، تمامی هزینه های تولید برنامه های پربیننده ای 
چون خندوانه ، برنده باش ، کودک شو ، فرمول یک ، نود ، حالا 
خورشید ، به خانه بر می گردیم، عصر جدید ، تب تاب ، جام 
جهانی ، ماه عسل ، ستاره ساز ، فوتبال های داخلی و خارجی و ... 
در مجموع 79 برنامه تلویزیونی را می پردازد تا ضمن پاسخگویی 
به نیاز مخاطبین برای دسترسی به محتوای جدید ، ارزنده و 
پخش این برنامه های فاخر، رضایت ایشان را با ساخت برنامه های 

جذاب و شاخص جلب نماید.
شرکت توسکا ضمن پرهیز از ورود به مسائل حاشیه ای صرفا 
خود را مکلف و متعهد به اجرای ضوابط و دستورالعمل های ابلاغی 
می داند که این مهم از جانب شرکت ارتباطات سیار ایران در 

جریان است.«
حالا باید دید واکنش صدا و سیما به ادعای توسکا چیست؟ 
ساخت برنامه های فاخر برای تلویزیون با چه شفافیت مالی همراه 
بوده است؟ اگر قرار است شرکت توسکا برای صدا و سیما برنامه 
بسازد سوال اینجاست که بودجه این سازمان و درآمدهای سرسام 

آورش از آگهی در کدام محل خرج می شود؟
گزارش از سیدمهدی موسوی تبار

یک تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با اشاره به سفر 
مدیر اینستکس به تهران طی روزهای گذشته تاکید کرد: فیشر 
یک فرد تکنوکرات، متخصص در امور بانکی و سازمان های مالی 
است که برای بررسی و هماهنگ سازی مسائل فنی و عملیاتی 
اینستکس به ایران آمده است و نه یک شخصیت سیاسی که 

سفرش صرفاً جنبه نمادین یا نمایشی داشته باشد. 
علی نصری در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به سفر مدیر سازوکار 
مالی ویژه اتحادیه اروپا )اینستکس( به تهران طی روزهای گذشته 
گفت: هدف سفر پر فیشر به ایران، مذاکره و همکاری با همتایان 

ایرانی در جهت عملیاتی کردن سازوکارهای اینستکس است.

* اروپایی ها در وضعیت اقتصادی و سیاسی نابسامانی 
به سرمی برند

وی با اشاره به سوابق مدیر اینستکس اظهار داشت: فیشر 
یک فرد تکنوکرات، متخصص در امور بانکی و سازمان های مالی 
است که برای بررسی و هماهنگ سازی مسائل فنی و عملیاتی 
اینستکس به ایران آمده است و نه یک شخصیت سیاسی که 

سفرش صرفاً جنبه نمادین یا نمایشی داشته باشد.
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در پاسخ به سوالی 
درباره انتقاد از کشورهای اروپایی مبنی بر آنکه بسیاری معتقدند 
اروپایی ها در راه اندازی این کانال از تمام ظرفیت هایشان استفاده 
نکرده و اجرایی شدن آن همانند ثبت اینستکس به درازا کشیده 
خواهد شد، تصریح کرد: واقعیت این است که کشورهای اروپایی 
خود در وضعیت اقتصادی و سیاسی نابسامانی به سرمی برند و با 
بحران های اجتماعی شدید )مثل جلیقه  زردها(، احساس بی ثباتی 
و ناامنی اجتماعی و تنگناهای سیاسی کم سابقه ای )مثل برگزیت( 
دست و پنجه نرم می کنند. از طرف دیگر در موارد متعددی - 
از جمله در مورد برجام - تحت فشارهای سنگین آمریکا قرار 
گرفته اند و این رویارویی با متحد تاریخی خود نیز برای آنها نوعی 

تازگی دارد و شاید آمادگی آن را نداشته اند.

* اروپا برای همکاری با حفظ برجام عزم جدی دارد ولی 
شاید رمق لازم را ندارد

نصری ادامه داد: در اینکه اروپایی ها امروز ولو برای صیانت از 
استقلال سیاسی، منافع اقتصادی و جایگاه بین المللی خود عزم 
جدی برای حفظ برجام و همکاری با ایران را دارند، شکی نیست 
اما شاید »رمق«  لازم برای سرعت بخشیدن به این اقدامات را 

ندارند.
وی در پاسخ به این سوالی مبنی بر حوزه های همکاری ایران 

و اروپا در قالب اینستکس هم خاطرنشان کرد: در بیانیه مشترک 
سه کشور اروپایی که در زمان راه اندازی اینستکس منتشر شد، 
آمده است که این کانال در ابتدای کار تمرکزش بر بخش های 

حیاتی  مانند دارو و تجهیزات پزشکی و کشاورزی خواهد بود.
اروپا در بیانیه ثبت اینستکس می خواست فشارهای آمریکا 

را کاهش دهد 
تشریح  در  خارجی  سیاست  مسائل  ارشد  تحلیلگر  این 
دلیل درج این موضوع در بیانیه وزرا در ثبت اینستکس هم 
ابراز داشت: درج این جمله در آن بیانیه در آغاز کار، شاید 
بدین منظور بود که اولًا فشارها و کارشکنی های آمریکا در 
مراحل اول کار را کاهش دهد و ثانیاً تا حدودی به بعضی از 
نگرانی های ایران در مورد دشواری و موانع جدید برای تامین 

دارو و غذا در کشور پاسخ  دهد.
نصری با بیان اینکه آن جمله این سوءتفاهم را در ذهن 
برخی از مسئولان و مردم ایران به وجود آورده که هدف 
به  از مبادلات مربوط  این سازوکار صرفاً حمایت  ایجاد  از 
این است که مواد  این حوزه ها است، عنوان کرد: واقعیت 
غذایی و دارویی اصلًا شامل تحریم های آمریکا نمی شوند و 
اگر قرار بود که عملکرد این کانال تجاری در حد این اقلام 

باقی بماند، نه اروپایی ها وقت، نیرو و اعتبار خود را هزینه 
تاسیس آن می کردند و نه ایران به چنین سازوکار بیهوده ای 

رضایت می داد.

* دیدگاه های سیاسی متفاوتی نسبت به کیفیت تعامل 
با ایران در اروپا وجود دارد

وی افزود: به نظرم اگر ایران و اروپا موفق به عملیاتی ساختن 
و گسترش این کانال بشوند، نه تنها می توانند از آن برای مبادلات 
بزرگ تجاری استفاده کنند که خود - و کشورهایی که در آینده 
به آن خواهند پویست - را نیز از سیطره اقتصادی آمریکا رها 
خواهند کرد و در برابر اقدامات تحریمی آمریکا و قدرت دلار 

مصون خواهند شد.
این کارشناس ارشد مسائل روابط بین الملل درباره شکاف های 
درونی اتحادیه اروپا در مورد ایران و تاثیر آن بر روند اجرایی 
اینستکس هم یادآور شد: در اتحادیه اروپا دیدگاه های سیاسی 
متفاوتی نسبت به کیفیت تعامل با ایران وجود دارد و لابی های 
پر نفوذ سیاسی - مانند لابی های اسرائیلی و سعودی - نیز نقش 
مخرب خود را ایفا می کنند. البته نگاه اتحادیه اروپا نسبت به حفظ 

برجام عمدتاً یکپارچه و منسجم بوده و هست.

* حفظ برجام برای اروپا موضوعی حیاتی تر از حُسن 
روابط یا خصومت آنها با ایران است

نصری با تاکید بر اینکه نباید این نکته را فراموش کرد که 
حفظ برجام برای اتحادیه اروپا موضوعی بسیار فراتر و حیاتی تر 
کرد:  بیان  است،  ایران  با  آنها  خصومت  یا  روابط  حُسن  از 
شکست اتحادیه اروپا در حفظ معاهده برجام، آن هم به دلیل 
بدعهدی یک رئیس جمهور غیرمتعارف در آمریکا به منزله فرو 
ریختن اعتبار، جایگاه و استقلال عمل اتحادیه اروپا در عرصه 
جهانی، ایجاد احساس ناامنی و بی ثباتی در فضای تجاری برای 
شرکت های اروپایی و تضعیف اساسی پایه های نظام حقوق 

بین الملل است.
صورت  در  اروپا  اتحادیه  و  ایران  همکاری های  درباره  وی 
عدم تکمیل روند عضویت ایران در FATF هم گفت: راه اندازی 
اینستکس مربوط به تعهدات اروپا در قبال برجام است و ارتباطی 
با FATF وCFT  ندارد؛ یعنی اروپایی ها ایجاد این سازوکار تجاری 

را مشروط به پیوستن ایران به این کنوانسیون ها نکرده اند.

* فشارهای آمریکا در کُند کردن روند پیشرفت کار 
موثر بوده است

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه 
هرچند تصویب کنوانسیون های مرتبط با FATF موجب تسهیل 
روابط تجاری و مبادلات مالی شرکت ها و بانک های خارجی با 
ایران می شود، اظهار داشت: اگر تمام سازوکار ویژه مالی میان 
اروپا و ایران عملیاتی شود، هنوز این امکان وجود دارد که مثلًا 
به دلیل قرار گرفتن ایران در لیست سیاه FATF شرکت ها و 
بانک های خارجی تمایلی به کار کردن با ایران نداشته باشند. این 
موضوعی ا ست که مسئولان نظام باید بررسی کنند و در مورد 

آن تصمیم بگیرند.
نصری درباره رویکرد ایالات متحده در برابر تشکیل و اجرایی 
شدن اینستکس هم تصریح کرد: واکنش دولت آمریکا تاکنون 
شامل انواع تهدیدهای اقتصادی علیه شرکت های اروپایی و اعمال 
فشارهای گوناگون و رایزنی های سیاسی برای منصرف کردن اروپا 
از این پروژه بوده که به نظر می رسد در کُند کردن روند پیشرفت 

کار هم موثر بوده است.
وی اضافه کرد: طبعیتاً قدرت کارشکنی آمریکا در ابتدای 
کار بسیار بیشتر است و زمانی که سازوکارها عملیاتی شوند 
و شکل مستحکم تری به خود بگیرند و کشورهای بیشتری به 
آن بپیوندند، دولت آمریکا نیز توان مقابله با آن را به تدریج از 

دست می دهد.

ادعای برنامه سازی »توسکا« حاشیه ساز شد؛

پسپولصداوسیماکجاخرجمیشود؟

علی نصری: 

سفرمدیراینستکسبهتهرانجنبهنمایشینداشت

سیدمحسـن میرحسینی استاد دانشـگاه معتقد اسـت که حاج احمد آقاخمینی 
نگاهی ژرف نسـبت به آینده داشـت و در جهت حفظ و صیانت و گسـترش اندیشـه 
های فقهی و سیاسـی امام )ره( از هیچ کوششـی فروگذاری نکرد و با حضور تاثیرگذار 
خود در جامعه از جایگاه ولایت فقیه در مسـیر تثبیت نظام جمهوری اسـلامی دفاع 

کـرد و توانسـت پیام انقلاب را به دیگر نسـل هـا انتقال دهد.
بیسـت و پنجم اسـفند یادآور درگذشت یار و همراه همیشگی بنیانگذار جمهوری 
اسـلامی اسـت. حجت الاسـلام سـیداحمد خمینی عالمی ممتاز بـود کـه در دوران 
انقـلاب همـواره علیـه ظلم و فسـاد حکومت پهلوی ایسـتادگی کـرد و در برهه های 
حسـاس جنگ تحمیلی حضـوری تاثیرگـذار در عرصه های مختلف جامعه داشـت. 
او در دفـاع از ولایـت فقیـه و در مسـیر تثبیت آرمان های بلند انقلاب اسـلامی هرگز 
کوتاهـی نکـرد. حجت الاسـلام سـیداحمد خمینـی در 1٣7٣ خورشـیدی به دلیل 
عارضه قلبی چشـم از جهان فروبسـت و پیکر او در کنار بنیانگذار جمهوری اسـلامی 

به خاک سـپرده شـد. 
پژوهشـگر گروه اطلاع رسـانی ایرنا به بهانه سـالروز درگذشت سیداحمد خمینی 
بـه گفت وگو با »سیدمحسـن میرحسـینی« کارشـناس مسـایل سیاسـی و اسـتاد 
دانشـگاه پرداخـت و دیـدگاه هـای او را در ایـن ارتبـاط جویا شـد. در ادامه متن گفت 

وگو مـی خوانیم. 

* تشـکیل موسسـه تنظیم و نشـر آثار امام خمینی)ره( به وسیله حاج 
احمدآقـا خمینـی بود، ایشـان ضـرورت ایـن مهـم را بر چـه مبنایی می 

دانستند؟
از آنجـا کـه تاریـخ چراغـی فـرا راه آینـدگان برای طی طریق در مسـیر درسـت و 
اجتنـاب از افتـادن در ورطـه اتفاقـات ناگـوار و گـم کردن راه توسـط آیندگان اسـت 
بنابراین در وهله نخسـت تدبیر حاج احمدآقا را در راه  اندازی موسسـه تنظیم و نشـر 
آثـار امـام)ره( را مـی توان آینده نگری ژرف وی نسـبت به اتفاقات و تحریفاتی که بعد 
از رحلت پدرشـان می توانسـت بیفتد را داشـت. بنیانگذاری موسسـه را می توان در 
2نکته اصلی از طرف حاج سـیداحمد خمینی جسـتجو کرد؛ نخست آینده نگری در 
حفـظ میـراث مکتوب و شـفاهی امـام)ره( بود زیرا بـا توجه به شـواهد و قرائن هر آن 
امکان تحریف یا تفسـیر ناصواب آثار و سـخنان امام)ره( وجود داشـت و این مؤسسـه 
مـی توانسـت جلوی ایـن کار را بگیرد از طـرف دیگر به علت اینکه امـام خمینی)ره( 
تألیفـات علمـی زیـادی در حـوزه هایی ماننـد فقه و اصول؛ فلسـفه و عرفـان؛ و علوم 
معقول و منقول داشـتند بنابراین حفظ و جمع آوری این آثار علمی و تدوین آنها در 
قالـب مجموعـه کتاب های حوزوی نیز از اهداف دیگر او در تشـکیل موسسـه تنظیم 

و نشـر آثـار امـام)ره( بـود و در ایـن راسـتا احمـد آقـا در نامـه ای به پدر، درخواسـت 
کسـب مجوز تاسـیس موسسـه را بـرای حفظ و تنظیم آثـار کردند و مجـوز لازم را از 

گرفتند. ایشان 
برگـزاری همایـش هـا و کارگاه های علمی تبیین اندیشـه های فقهی و سیاسـی 
امـام)ره( جمـع آوری و تدویـن و انتشـار تقریـرات کلاس های درس ایشـان در حوزه 
علمیه، جمع آوری و انتشـار خاطرات شـاگردان امام؛ رسوخ اندیشه های پدر به مراکز 
علمی و دانشـگاهی از جمله ایجاد واحد درسـی در دانشـگاه ها تحت عنوان »وصایای 
امـام«، حمایـت از پایـان نامه های دانشـجویان ارشـد و دکتری مرتبـط با موضوعات 
اندیشـه های امام)ره( چه از لحاظ مالی و چه از بعد معنوی در اختیار گذاشـتن منابع 
دسـت اول و ترجمـه کتـب و آثار امـام به زبان های زنده دنیا مانند انگلیسـی و عربی 
و روسـی توانسـته اسـت در جهت حفظ و صیانت و گسـترش اندیشـه های امام )ره( 

کـه مـورد نظر حاج سـید احمد نیز بـود گام هایی ارزنده بـردارد.

* از حـاج احمد خمینـی به عنوان یار و مشـاور امام)ره( یـاد می کردند 
و رابـط بسـیاری از علمـاء و بـزرگان بودند، ایـن اعتماد از کجا نشـات می 

گرفت؟
بـا نگاهـی بـه تاریـخ مبـارزات حـاج احمدآقـا مشـاهده می شـود که پس سـید 
مصطفـی خمینی پسـر ارشـد امـام)ره(، احمد آقا همـواره یار و همـراه امـام)ره( بوده 
و بـه خصـوص زمانـی کـه امـام)ره( در نجف بـود وی نقش فعالـی را به عنـوان کانال 
ارتباطـی میـان پـدر و علمـاء و مردم و مبارزین داخل کشـور ایفا کرد و توانسـت خلأ 
وجـود سـید مصطفـی را پر کند. از سـوی دیگر اگر به اسـناد سـاواک در مـورد حاج 
احمـد آقـا نگاهـی بیندازیـم دیـده می شـود تمامـی تحـرکات وی همـواره زیر نظر 
سـاواک بوده اسـت. از جمله بخشنامه خیلی محرمانه سال 1٣44 خورشیدی سپهبد 
نصیری رییس سـاواک به شـهربانی کشـور اسـت. حساسیت سـاواک به وی اهمیت 
نقـش مرحـوم احمد آقـا را به عنوان فردی امیـن و مطمئن برای امام)ره( می رسـاند 
او در همـه مراحـل همـراه امـام بود؛ در تبعید به عراق و ترکیه و در نهایت در سـفر به 
پاریـس سـید احمد خمینی برنامـه  ریزی و تنظیم امـور بیت و دفتر پـدر و برگزاری 
مصاحبه هـای مطبوعاتـی و ارتباط با گـروه های مبارز داخلی را بر عهده داشـت. قبل 
از آن نیز وی در 1٣52 خورشـیدی سـفری به لبنان داشـت و با علماء جبل عامل به 
خصـوص امام موسـی صدر و شـهید چمـران ملاقات کرد و مسـایل مختلف منطقه 
و وضعیـت شـیعیان و مبـارزه ای که در پیش روی داشـتند با آنـان در جهت پیگیری 
اهـداف نهضـت امـام مشـورت می کـرد. بنابرایـن نگاهی کوتـاه به عملکـرد آن حاج 
احمدآقـا در ارتباطـات بسـیار مهم و سـری بـا بسـیاری از مراجع دینی و سیاسـی و 

مبارزیـن داخل و خارج کشـور اعتمـاد فراوان امام)ره( را به او می رسـاند همانگونه که 
پـدر در وصـف وی مـی گویند: »من خـدای قاهر حاضر منتقم را شـاهد می گیرم که 
احمد از آن روزی که در کمک اینجانب در بیرونی مشـغول اداره امور من بوده تا الآن 
کـه ایـن ورقه را می نویسـم قدمـی یا قلمی برخلاف گفتار و نوشـتار من برنداشـته و 
با وسـواس عجیب در تمامی گفتارهای من یا نوشـته های من سـعی کرده که حتی 
یـک کلمـه بلکـه گاهی یک حـرف را که به نظر او محتاج به اصلاح اسـت بـدون اذن 

من تصـرف نکند«.

* دربـاره فعالیـت های سـید احمد خمینی در سـال های مبـارزه برای 
پیـروزی انقاب اسـامی و اقـدام هـای موثـر او در دوران جنگ تحمیلی 

توضیـح دهید؟
نقش او در پیروزی انقلاب نقش پررنگ تر می شـود. حجت الاسـلام سـیداحمد 
خمینـی در دوران سـخت جنـگ بـا عـراق در کنار دیگر مشـکلات اوایـل انقلاب که 
کشـور درگیـر آن بـود نقـش محـوری داشـته و در واقع رابط اصلـی میان امـام)ره( و 
فرماندهـان جنـگ بود. وی مشـاوری امین برای امـام)ره( در کسـب آخرین وضعیت 
جبهـه هـای جنـگ و ابـلاغ پیـام هـای نظامی رهبر کبیـر انقـلاب اسـلامی در امور 
جنـگ بـه فرماندهـان نظامـی و نیز شـرکت در جلسـات فرماندهان ارشـد نظامی و 
انتقـال نتایـج جلسـات بـه امـام و ارائه نظر مشـورتی خـود در امـور جنگ بـه پدر و 
شـورایعالی جنـگ بـود. وی همچنیـن وظیفه گزارش صحیـح واکنش مـردم و گروه 
های سیاسـی داخلی و نیز کشـورها و مجامع و سـازمان های بین المللی در خصوص 

جنـگ بـه فرماندهی کل قـوا را بر عهده داشـت. 

* کمک و دسـتگیری از نیازمندان از جمله اقدامات شایشـه حاج احمد 
آقـا خمینـی به شـمار می رفت کـه زبانزد خـاص و عـام بود، این مسـاله 
کـه او بر آن تاکید زیادی داشـت و به دیگران نیز گوشـزد مـی کرد از کجا 

نشـأت می گرفت؟
آنچـه کـه در وصـف حـاج احمـد خمینـی نقـل می شـود این اسـت کـه در وی 
حالـت هـای زهـد و رهبانیت و راز و نیاز با خدا بسـیار دیده می شـد و او این مسـایل 
را در خـود نهادینـه کـرده بـود. او در سـال هـای آخر عمر مسـافرت های مختلفی به 
اسـتان هـای محـروم کشـور داشـت و در حد توان بسـیاری از مشـکلات محرومان و 
روستانشـینان را مرتفـع می کـرد و در جهت تحصیل افراد بی بضاعـت تلاش وافری 
داشـت تـا اینگونـه سـیره امام و خـط انقلابی که امـام)ره( آنرا ترسـیم کـرده بودند را 

بـه مرحله اجـرا دربیاورد. 

یک کارشناس مسایل سیاسی مطرح کرد:

تبییناندیشههایفقهیوسیاسیامام)ره(برعهدهسیداحمدبود
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در رجب، جملۀ »استغفر الّل« را فراوان بگویید واز 
خداوند دربارۀ ]گناهان[گذشته پوزش وتوبه بخواهید 

وبرای باقیماندۀ عمرتان، مصونیت ]از گناه[

یکشنبه - 26اسفند ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4773

نامحـرمانه

اخبــار

برادران واعظی؛ از قم تا آمریکا
رئیس دفتر رئیس جمهوردر پاسخ به این سوال که چند برادر دارد گفت:  " ما 6 برادر هستیم که 3 
نفرمان آمریکا بودیم و 3 نفر دیگر در قم. یکی از برادرانم در حال حاضر رئیس دفتر تبلیغات اسلامی 
حوزه علمیه قم است. دیگری استاد دانشگاه است اما درس خارج خوانده و معاون فرهنگی دانشگاه 
شهید بهشتی است، برادر دیگرم هم که درس خارج و علوم قدیم خوانده پزشک است. دوستان به 
شوخی می گفتند که حاج آقا خیلی آینده نگرند زیرا 3 تا از پسرهایشان را به قم و 3 تا را به آمریکا 
فرستاده اند! محمود واعظی در پاسخ به این سوال که اگر اتفاقی که برای وزیر خارجه در جریان 
سفر اسد به ایران افتاد، برای شما می افتاد، چه واکنشی نشان می دادید؟ می گوید:  " اولین اقدامی 
که انجام می دادم، اجازه می دادم صبح شود، قطعا خدمت آقای رئیس جمهور می آمدم، با ایشان 
صحبت می کردم و هر حرفی که داشتم در آنجا مطرح می کردم و به توافق می رسیدم که باهم چه 
کار کنیم. این اقدام است که اگر برای من پیش می آمد انجام می دادم. واعظی در واکنش به اظهارات 
اخیر کامبیز مهدی زاده )داماد روحانی( که گفته بود " روحانی مظلوم ترین و تنهاترین رئیس جمهور 
ایران است و متاسفانه اطرافیان رئیس جمهور هستند که به او لطمه می زنند" تصریح می  کند: "در 
رابطه با مصاحبه داماد جناب آقای روحانی باید بگویم که ایشان در جریان کارهای اجرایی دفتر آقای 
رئیس جمهور، نهاد و دولت نیستند، اما از باب اینکه رابطه ای عاطفی با آقای رئیس جمهور داشته اند 

احساس خود را بیان کردند. این نظر شخصی ایشان است و نباید بیش تر از این به آن بها داد.

پخش »خندوانه« و »دورهمی« در نوروز
شبکه نسیم با فرا رسیدن نوروز ۹۸ ویژه برنامه های »خندوانه«، »دورهمی«، »کودک شو«، 
»شکرستان« و »شوتبال« را برای تعطیلات نوروز تدارک دیده است.به گزارش روابط عمومی شبکه 
نسیم، شوتبال با اجرای امیر حسین رستمی با انجام یک سری تغییرات و سبک و سیاق بهاری و 
عیدانه با حضور ورزشکاران و هنرمندان هرشب ساعت ۲۰ در ایام نوروز پخش خواهد شد.فصل 
جدید انیمیشن شکرستان با روایت شهاب حسینی برای ایام نوروز هرشب ساعت ۲۱:۱۵ از این 
شبکه پخش می شود.کودک شو با اجرای پژمان بازغی با حال و هوایی عیدانه میزبان خانواده های 
چهره برجسته کشورمان است و با آن ها نوروز ۹۸ را جشن خواهد گرفت. کودک شو هر شب ساعت 
۲۱:3۰ در ایام نوروز مهمان خانه ها می شود.برنامه »خندوانه« با اجرای رامبد جوان با هدف خنده و 
شادی با حضور هنرمندان شنبه تا چهارشنبه ساعت ۲3 با طراحی جدید و تولید بخش های جذاب 
و رویکرد متناسب با عید و سنن نوروزی پخش خواهد شد.برنامه »دورهمی« با دکوری متفاوت با 
اجرای مهران مدیری با نگاه کلی به خانواده های ایرانی روز های پنجشنبه و جمعه ساعت ۲3 پخش 
می شود.همچنین سریال تأمینی شبکه نسیم ساعت ۱۹ و مجموعه نمایشی عید پیما ساعت ۱۹:3۰ 

پخش خواهد شد."

دادستان تهران:زاغری محکوم است
دادستان تهران گفت: نازنین زاغری محکوم است و دولت انگلیس نباید در امور داخلی ما دخالت 
کند.عباس جعفری دولت آبادی دادستان تهران در پاسخ به سوالی مبنی بر آخرین وضعیت پرونده 
نازنین زاغری و ادعاهای انگلیس مبنی مصونیت دیپلماسی این جاسوس گفت: نازنین زاغری محکوم 
است و دولت انگلیس نباید در امور داخلی ما دخالت کند.جعفری دولت آبادی در خصوص آخرین 
وضعیت پرونده متهمان بانک سرمایه گفت: این پرونده همانطور که خبر دارید یک پرونده طولانی 
است و در دادگاه هم مطرح است و یک قسمتش مفتوح است و برای یک بخش هایی از آن 
کیفرخواست صادر شده است.دادستان تهران ادامه داد: تعدادی از متهمان این پرونده محکوم شده اند، 
این پرونده دو بخش است یک بخش آن دادگاهی شده و بخش دیگر آنکه مفتوح است مربوط به 

مدیران و بدهکاران بزرگ این بانک است که به زودی رسیدگی می شود.

آخرین وضعیت پرونده جنجالی نماینده مجلس 
 سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس گفت: اگر حکم نهایی نماینده متهم صادر 
شود این حکم از سوی مجلس لازم الاجرا خواهد بود و قوه مقننه نیز در کیفیت و کمیت این حکم 
هیچ دخالتی نخواهد داشت.محمدجواد جمالی با تاکید بر اینکه احکام قضایی تنها می توانند در 
دادگاه های هم عرض و بالاتر ابرام یا شکسته شود، گفت: مجلس ضمن اینکه توانایی صدور هیچ 
حکمی را ندارد همچنین نمی تواند حکم های صادر شده از قوه قضاییه را نیز ابرام کند. از این رو اگر 
حکم نهایی این نماینده صادر شود حکم از سوی مجلس لازم الاجرا خواهد بود و قوه مقننه نیز در 
کیفیت و کمیت این حکم هیچ دخالتی نخواهد داشت.سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس در پایان اضافه کرد: هیات نظارت بر رفتار نمایندگان صرفا درباره ابلاغیه هایی که ارسال 
می شود می تواند اظهارنظر کند. ما نمی توانیم نماینده ای را اخراج یا معلق کنیم. این مسائل در قانون 

پیش بینی نشده و در اختیار هیات نظارت بر رفتار نمایندگان هم نیست.

مخالفت صداوسیما با حضور ظریف در »خندوانه« 
مدیران سازمان صداوسیما با دعوت رامبد جوان از جواد ظریف برای شرکت در برنامه »خندوانه« 
مخالفت کردند.در حالی که قرار بود محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان به دعوت رامبد 
جوان در برنامه طنز »خندوانه« شرکت کند، خبرنگار جماران مطلع شد مسئولان صدا و سیما از 
حضور وی در این برنامه ممانعت کرده اند.مخالفت با حضور وزیر خارجه در حالی است که صداوسیما 
طی ماه های اخیر برخی سلبریتی ها را با هزینه هایی هنگفت از جیب مردم و از طریق بخت آزمایی 
جذب کرده تا توجه مخاطبان را به برنامه های خود جلب کند.به نظر می رسد، اکنون رامبد جوان و 
تهیه کنندگان »خندوانه« می توانند در خصوص اتفاق اخیر شفاف سازی کرده و موضوع را برای مردم 
توضیح دهند.قبل از این هم مدیران صداوسیما با پخش برنامه »نود« با حضور محمدجواد ظریف 

مخالفت کرده بودند.

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم مطرح کرد

توصیه های پیرامون چهارشنبه آخرسال به شهروندان
رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم با توجه به نزدیک شدن به چهارشنبه آخرسال، 

هشدارهای انتظامی را به شهروندان ارائه کرد. 
 سرهنگ غلامعباس بلفکه  اظهار داشت: ازنگهداری مواد محترقه، تهیه وساخت وسایل آتش بازی 
بخصوص درمنزل و محل کار جداً خودداری کنید.وی افزود: والدین می توانند درتهیه وسایل آتش بازی 
بی خطر فرزندانشان را همراهی کنند و به هیچ عنوان نباید به کودکان اجازه داده شود شخصاً ازمواد 
محترقه وآتش بازی استفاده کنند.رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: ازحمل 
مواد محترقه وآتش گیر  وانفجاری حتی به مقادیر بسیار کم درجیب لباس وکیف جدا خودداری  و نیز 
ازبرپایی آتش درمعابر باریک و درنزدیکی پست های برق یا ایستگاه های تقلیل فشارگاز وپارکینگ های 
عمومی پرهیز کنید.سرهنگ بلفکه اضافه کرد: ازپرتاب مواد آتش زا مانند فشفشه بر روی درخت ها  و 
پشت بام های منازل جداخودداری شود و ازآتش زدن لاستیک ،هیزم ،کارتن خالی ،کاربیت وامثال 
آن در واحدهای مسکونی، معابر، کوچه وخیابان جدا خودداری شود.رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی 
انتظامی استان قم  هشدار داد: تمامی شهروندان مراقب رفتارهای خطرناک وناهنجار بوده و درصورت 

لزوم مراتب را سریعاً به واحدهای انتظامی و یا پلیس ۱۱۰ اطلاع دهند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  اعلام کرد

هشدارهای انتظامی پیرامون کیف قاپی
رئیس پلیس آگاهی استان قم با توجه به قرار گرفتن ایام پایانی سال و ازدحام خیابان ها و شلوغی 

مغازه های سطح شهر، هشدارهای انتظامی را پیرامون کیف قاپی به شهروندان ارائه کرد. 
 سرهنگ  احمد کرمی اظهار داشت: معمولاً افراد کیف قاپ در اطراف بانك ها، محضرها، بنگاه ها، 
مراکز خرید و یا بازار به دنبال فرصت مناسب هستند، بنابراین هنگام دریافت پول ازاین اماکن مراقب 
اطراف خود خصوصاً موتورسیکلت سواران باشید.وی افزود: چناچه به عللی مجبور هستید پول نقد را در 
کیف دستی  یا ساك دستی حمل کنید  حتی المقدور از اقوام و دوستان خود به عنوان همراه و مراقب 
استفاده کنید.سرهنگ کرمی ادامه داد: هنگام حمل پول نقد حتماً از اتومبیل استفاده کرده و از پیاده 
روی بپرهیزید و نیز از به نمایش گذاردن پول همراه خود بپرهیزید.رئیس پلیس آگاهی استان قم اضافه 
کرد: هنگامی که قصد بازدید اتومبیل را دارید کیف دستی خودتان را درون خودرو نگذارید و هنگام 
حمل پول از خیابان های خلوت تردد کنید.وی اعلام کرد: کیف قاپی معمولاً با موتور سیکلت های 
تندرو ویك نفر سرنشین با کلاه انجام می شود بنابراین مواظب این قبیل موتور سوارن باشید.سرهنگ 
کرمی خاطرنشان کرد: کیف دستی را با دستی که در مجاور دیوار یا جوی آب است حمل و از حرکت 
در سطح سواره ی خیابان بپرهیزید و همچنین هنگام باز کردن درب اتومبیل یا صندوق عقب وتماس 
تلفنی از گذاشتن کیف بر روی زمین خودداری کنید .رئیس پلیس آگاهی استان هشدار داد: در هنگام 
خروج از بانك از قرار دادن پول نقد در کیسه نایلونی جداً خودداری کنید ، ممکن است پس از خروج از 
بانك اتومبیل تان توسط سارقان پنچر شده باشد بنابراین ابتدا وجوه همراه را داخل اتومبیل قرارداده و 

درب اتومبیل را قفل سپس اقدام به پنچر گیری کنید.

به تهیه کنندگی و کارگردانی حمیدرضا منتظری 

آغاز ساخت فیلم مستند »باغ سالاریه« در قم 
 مراحل پیش تولید و آغاز تصویربرداری فیلم مستند باغ سالاریه قم با عنوان »مهدی مبینی سلام 

عرض می کند!« به تهیه کنندگی و کارگردانی حمیدرضا منتظری در قم کلید خورد.
کارگردان فیلم »باغ سالاریه« با اعلام اینکه این فیلم مستند بلند با ساختار سه اپیزود ۱۸ دقیقه ای و 
مجموعاً ۵۴ دقیقه به عنوان اولین فیلم مستند بلند تولید شده توسط سینماگران شهر قم و با موضوع 
اختصاصی منطقه باغ سالاریه شناخته خواهد شد بیان داشت: موضوع این فیلم به تحولات و حواشی 
دراماتیک ۷۰ ساله باغ سالاریه قم اختصاص دارد و در قالبی شاعرانه زندگی افرادی که در اداره امور 
جاری این باغ نقش داشتند و در صیانت از مالکیت و کاربری این تلاش کرده اند را مورد بررسی قرار 
می دهد.حمیدرضا منتظری ضمن اعلام پایان یافتن مراحل چهار ساله تحقیق و پژوهش و همچنین 
جمع آوری مستندات، مکاتبات، عکس ها و نگاتیوهای هشت میلی متری اختصاصی و متفرقه که 
اطلاعاتی درباره تاریخ هفتاد سال از عمر این باغ را در اختیارمان قرار داده است، اعلام کرد: تا کنون اصل 
و تصویر ۱۴ نامه و مکاتبه کاغذی درباره امور این باغ، 3 نقشه جغرافیایی دست نگار، قریب به 3۴ نگاتیو 
و عکس چاپ شده، بیش از ۱۹ دقیقه نگاتیو هشت میلی متری و همچنین فیلم ویدئو جمع آوری و 
تبدیل فرمت شده است و همچنین مراحل بازسازی موقعیت ها و ضبط نریشن و مونولوگ های این فیلم 
با صدایی شبیه به صدای مرحوم سید مهدی مبینی به عنوان راوی محوری فیلم و نماینده امور اجرایی 
و حسابداری باغات آقای سید ابوالفضل تولیت مصباح التولیه قم به زودی آغاز خواهد شد.وی اعلام 
کرد: مراحل پژوهش و تحقیق این فیلم مستند شاعرانه طی چهار سال گذشته به صورت کتابخانه ای و 
میدانی با همکاری مشترک آقای علیرضا رحیمی ریسه نویسنده و پژوهشگر قمی روند معمول خود را 
طی کرده است و همچنین مذاکرات اولیه جهت ضبط نریشن ها و مونولوگ های پیش برنده قصه و خط 

داستانی فیلم با صدای آقای محمد شمس لنگرودی شاعر و ترانه سرا در حال پیگیری است.

مضای ترامپ پای جنایت تیراندازی تروریستی نیوزیلند کاریکاتور

جواد تکجو

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم: 

طرح »سه شنبه های بدون خودرو« 
از سال ۹۸ در قم اجرا می شود

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: طرح سه شنبه های بدون 
خودرو که قرار بود در دهه فجر اجرا شود به ابتدای سال ۹۸ موکول شد.

عباس ذاکریان در خصوص جزئیات طرح »سه شنبه های بدون خودرو« 
در شهر قم اظهار کرد: در این طرح ما سعی داریم حداقل یک روز در هفته 
همه شهروندان به جای استفاده از خودروهای تک سرنشین و شخصی از 
روش های جایگزین مانند پیاده روی، دوچرخه سواری یا وسایل نقلیه عمومی 
استفاده کنند.وی با بیان اینکه این طرح قرار بود در دهه فجر اجرا شود اما 
به ابتدای سال ۹۸ موکول شد گفت: از شروع سال جدید پیگیری های لازم 
برای فرهنگ سازی و فراگیر شدن این طرح انجام می شود. همچنین برای 
تشویق مردم به پیوستن به پویش مردمی »سه شنبه های بدون خودرو« از 
خودمان، مسئولین، مدیران و… شروع می کنیم و همزمان به اطلاع رسانی 
مردم از طریق بیلبوردهای شهری، صداوسیما، آموزش و پرورش و… مشغول 
می شویم تا به مرور زمان عموم مردم به این طرح روی آورند.ذاکریان با اشاره 
به پیشینه استان قم که در آن استفاده از دوچرخه بسیار مرسوم بوده است 
گفت: از لحاظ توپوگرافی نیز مشکل چندانی برای پیاده روی و دوچرخه 
سواری در قم نداریم چراکه بیشتر مسیرها و راه ها هموار است. همچنین 
بالابردن میزان استفاده مردم از دوچرخه به بخش های مختلفی ازجمله 
بالابردن ضریب مالکیت دوچرخه که شهروندان بتوانند دوچرخه شخصی 
تهیه کنند، مسیرسازی ایمن، راه اندازی خانه دوچرخه )دوچرخه های 
اشتراکی( بستگی دارد که امید است تا زمان روی آوردن مردم به کمپین 
»سه شنبه های بدون خودرو« تکمیل شود.معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم با اشاره به اینکه اکنون ممکن است استفاده از دوچرخه یک 
انتخاب باشد اما در آینده ای نه چندان دور، تبدیل به ضرورت می شود، 
تصریح کرد: سطح خیابان ها و معابر محدود است و هزینه های بسیار بالایی 
برای ساخت خیابان و معابر مصرف می شود.ذاکریان در ادامه افزود: در 
گذشته هشت ایستگاه خانه دوچرخه در قم موجود بود که راه اندازی دوباره 
آن با تغییراتی همراه است، از جمله اینکه این ایستگاه ها به بوستان های 
شهر نیز منتقل می شود، همچنین برنامه این است که تعداد ایستگاه ها 
افزایش پیدا کند و در عوض تعداد دوچرخه های موجود در ایستگاه ها از ۴۰ 
عدد به ۱۲ عدد کاهش یابد.وی همچنین بیان کرد: در گذشته ممکن بود 
فاصله ایستگاه ها باهم به ۱۴ کیلومتر برسد که این میزان برای شهروندان 
دوچرخه سوار آماتور سختی زیادی در پی داشت؛ بنابراین به دنبال یافتن 
نقاط مناسب در شهر برای ساخت ایستگاه های خانه دوچرخه با فواصل 
حداکثر ۴ کیلومتری هستیم.معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
با تاکید بر اینکه طبق این برنامه جامع توسعه دوچرخه، تمامی کارمندان، 
شهروندان، دانش آموزان مقطع متوسطه اول به بالا می توانند برای سفرهای 
درون شهری چه از دوچرخه های عمومی، چه خصوصی خود استفاده کنند.

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه)س( :

سه نمایشگاه فرهنگی در حرم 
حضرت معصومه)س( برپا می شود

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه)س( گفت: به مناسب نوروز ۹۸، 
سه نمایشگاه فرهنگی شامل نمایشگاه نوروزی بهشت بانو، حریم حرم و 
آفرینش های فرهنگی و هنری فاطمی)س( در این مکان مقدس گشایش 

می یابد.
حجت الاسلام والمسلمین مهدی احمدی روز شنبه در جمع خبرنگاران، 
افزود: نمایشگاه نوروزی بهشت بانو شامل بخش های کودک و نوجوان، 
دیجیتال و سواد رسانه، مسابقه و نمایش، احکام ویژه خانواده، ایستگاه جوایز، 
عکاس خانه و زیارت مجازی است.وی اضافه کرد: این نمایشگاه از ۲۹ اسفند 
امسال تا ۱۴ فروردین سال آینده از ساعت ۱۰ تا ۱۴ و ۱۷ تا ۲۲ پذیرای 
علاقه مندان، در صحن جامع فاطمی)س( است.وی ادامه داد: نمایشگاه 
حریم حرم شامل روایتگری زندگانی حضرت معصومه)س( در هشت غرفه 
می باشد که از ساعت ۱۰ تا ۲۱ در پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر 
برپا می شود.به گفته احمدی، نمایشگاه آفرینش های فرهنگی و هنری 
فاطمی)س( نیز فعالیت ۴۰ ساله آستان را از ساعت ۱۰ تا ۲۴ در صحن 
صاحب الزمان)عج( برای مخاطبان به نمایش می گذارد.وی خاطرنشان کرد: 
آیین ویژه تحویل سال ۹۸، ساعت ۲۲ چهارشنبه ۲۹ اسفندماه جاری در 
حرم مطهر آغاز می شود و زائران پس از سخنرانی آیت الله ناصر مکارم 
شیرازی از مراجع تقلید، از قرائت دعای توسل، شعرخوانی و اجرای سرود 
نیز بهره مند خواهند شد.به گفته وی، به مناسب ولادت حضرت علی)ع( و 
وفات حضرت زینب)س( آیین های سخنرانی، مداحی و مرثیه سرایی در 
صحن های حرم کریمه اهل بیت)س( برگزار خواهد شد.معاون فرهنگی 
حرم حضرت معصومه)س( گفت: ویژه برنامه خانوادگی »همراهی« برنامه 
متنوعی از جمله تلاوت قرآن، سخنرانی، روایتگری با موضوع سبک زندگی 
اسلامی و همچنین مسابقه با حضور هنرمندان کشوری است که هر شب 
از ساعت ۲۱ تا ۲۴ در صحن صاحب الزمان)عج( برگزار می شود.به گفته 
وی، برگزاری برنامه حرم شناسی و شخصیت شناسی در قالب تورهای 
حرم گردی با هدف آشنایی مخاطبان با ویژگی بزرگان مدفون در حرم و 
شخصیت حضرت معصومه)س( در ۲ نوبت صبح و عصر و برگزاری برنامه 
پرسمان خانواده با موضوع سبک زندگی ایرانی اسلامی و فاطمی در صحن 
های امام رضا)ع( و صاحب الزمان)عج( از دیگر برنامه های حرم ویژه نوروز 
۹۸ است.وی گفت: موزه آستان کریمه اهل بیت)س( نیز با برگزاری پرده 
خوانی و ارائه محتوای تاریخی در قالب چند رسانه ای تلاش خواهد نمود 
محتوای عبرت آموزی از دوره های تاریخی به بازدیدکنندگان ارائه نماید.

احمدی به طرح طبیب دوار اشاره و بیان کرد: این طرح در قالب تبلیغ چهره 
به چهره با حضور مبلغان توانمند و آموزش دیده با موضوع سبک زندگی 
فاطمی و اسلامی و همچنین معرفی شخصیت حضرت معصومه)س( و 
زیارت آن حضرت در صحن های حرم مطهر خواهد بود.وی گفت: استقرار 
چهار پیشخوان عرضه محصولات فرهنگی، راهنمای زائر و معرفی خدمات 
حرم، برگزاری پویش ملی کتابخوانی و عکس با معرفی پنج عنوان کتاب 
از ساعت ۹ تا ۱3 در صحن های مختلف حرم مطهر و برگزاری مسابقه 
عکاسی هنری با گوشی تلفن همراه از حرم مطهر، عکس سلفی خانوادگی 
با هدف تبلیغ و ترویج فرهنگ خانواده از دیگر برنامه های حرم حضرت 

معصومه)س( می باشد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  مطرح کرد

امکان اسکان۶هزار خانواده 
در ایام نوروز در شهر قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه سه 
استراحتگاه اصلی  بوستان فدک، بوستان غدیر و پارکینگ شماره چهار 
مسجد مقدس جمکران برای مسافران نوروزی در نظر گرفته شده است، 

گفت: امکان اسکان در چهار بوستان دیگر نیز در صورت نیاز وجود دارد.
پیام جوادیان، با اشاره به پیش بینی های لازم برای اسکان مسافران 
نوروزی اظهار داشت: عرصه های اختصاص داده شده به اسکان نوروزی بر دو 

دسته استراحتگاه های  اصلی و فرعی در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه سه استراحتگاه اصلی ازجمله  بوستان فدک، بوستان 
غدیر و پارکینگ شماره چهار مسجد مقدس جمکران برای این منظور در 
نظر گرفته شده است، افزود:  استانداردهای موردنیاز برای اسکان مسافران 
ازجمله سکو برای نصب چادر، استقرار نیروهای انتظامی و آتش نشانی و 
اورژانس که به طور کامل پوشش استراحتگاه ها را پوشش داده برای آنان در 

نظر گرفته شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: در 
صورت تکمیل استراحتگاه های اصلی، بوستان های مهدیه در منطقه یک، 
بوستان امام رضا)ع( در خیابان اراک، بوستان نیایش و قسمتی از مسجد 

مقدس جمکران برای اسکان مسافران و زائران در نظر گرفته شده است.
وی با تأکید بر اینکه تمهیدات لازم برای رفاه زائران از جمله نماز جمعه، 
حمام و سرویس بهداشتی در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: با همکاری 
سازمان فرهنگی شهرداری برنامه های ویژه ای مانند جنگ های شادی، 
نماز جماعت و برنامه های فرهنگی در استراحتگاه ها و در اکثر پارک ها و 

بوستان ها مهم مانند بوستان علوی برگزار می شود.

اخبــار

استاندارقم با تاکید بر روحیه تعامل و 
مشارکت دراستان گفت: برای توسعه قم 
از همه توانمندیها و ظرفیت های موجود 

بهره می بریم. 
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه هفتم 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم در 
سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری، با 
اشاره به بیانیه گام دوم رهبر معظم انقلاب 
اسلامی، افزود: نیاز است که تمام دستگاه 
های اجرایی، بر روی محورهای هفت گانه 
این مساله تعمق، تامل و تدبر کافی داشته 
باشند و نیز شورای پژوهشی و دانشگاه 
ها، بر روی این موضوع کار تحقیقی انجام 
دهند. وی با بیان اینکه باید بیانیه مذکور به 
نقشه راه مسئولان استان تبدیل شود،گفت: 
هر دستگاه اجرایی بر اساس توان خود در 
کارهای اجرایی این بیانیه را سرلوحه امور 
خود قرار دهد و افق و چشم انداز آینده را 
در همه برنامه ریزی ها برای سال آینده 
مشخص کند. وی ادامه داد: این بیانیه باور و 
بینش آینده انقلاب اسلامی است، بنابراین 
مسئولان استان باید تمام محورهای بیانیه 
مذکور را سرلوحه اقدام ها و برنامه  ریزی  
های خود قرار دهند.حضرت  آیت  الله خامنه  
ای رهبر معظم انقلاب بیست و یکم بهمن 
ماه امسال در بیانیه  ای خطاب به جوانان و 
آینده  سازان ایران، برداشتن گام بزرگ دوم 
به سمت آرمان  های انقلاب اسلامی را در 

هفت فصل تبیین کردند.
تخصیص  در  بندی  اولویت   *

اعتباربه طرح های نیمه تمام 
سرمست همچنین با اشاره به اولویت 
بندی در تخصیص اعتبارهای مورد نیاز 
به طرح های نیمه تمام گفت: اعتبارات 

تملک سرمایه  ای باید بر مبنای مصوبه 
شورای برنامه  ریزی استان به طرح هایی 
که بالای ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند، 
اختصاص پیدا کند. وی با اشاره به مزیت 
 های قم گفت: حضور مستمر شخصیت 
 های کشوری در قم یکی از ظرفیت  های 
مهم این استان است و باید مدیران در این 
سفرها به صورت هدفمند، کارشناسی شده 
و مکتوب مطالبه های استان را بیان و از 
فرصت های ایجاد شده به نحو مطلوب 
اضافه کرد: مسئولان  استفاده کنند.وی 
استانی برای این که قول مساعد مسئولان 
ملی در مطالبه حقوق استان به نتیجه 
قطعی و نهایی برسد، باید امر پیگیری را 
در سرلوحه فعالیت  های خود قرار دهند.

سرمست درباره اجرای طرح های مرتبط با 
ساخت نیروگاه های خورشیدی در استان 
نیز گفت: باید بر اساس یک زمانبندی 
مشخص به سرمایه گزاران در این زمینه 
مهلت داده شود تا طرح خود را به سرانجام 
برسانند و در غیر این صورت کار از دست 

آنها خارج شود. 

* مدیران برای جبران عقب  ماندگی 
 های استان تلاش و کوشش کنند

وی همچنین در ارتباط با آرامستان 
های قم اظهار کرد: باید برای حل مشکل 
دفن اموات در قبرستان  های داخل شهر 
تصمیم جامعی گرفته شود و فعال شدن 
آرامستان جدید منطقه جمکران می  تواند 
در حل این مساله موثر باشد. سرمست با 
بیان این که توسعه قم هدف نهایی تمام 
مسئولان است، تصریح کرد: مدیران برای 
جبران عقب  ماندگی  های استان تلاش 
و کوشش کنند و مطالبه گری نیاز مهم 
است.وی  ملی  های  سهمیه   گرفتن  در 
همچنین بر برگزاری منظم و سر ساعت 
این  رعایت  و  استانی  های  تمام جلسه 
مساله توسط همه اعضا تاکید کرد و گفت: 
همه موظف هستند که به موقع در جلسه 
امور  هماهنگی  معاون  یابند.  ها حضور 
اقتصادی استانداری قم نیز در این جلسه، 
بر انجام برنامه ریزی و بودجه نویسی بر 
اساس عملکرد دستگاه های استان تاکید 

کرد و گفت: طرح های ساخت نیروگاه 
اگر  تا  ارزیابی شوند  و  خورشیدی رصد 
طرحی به سرانجام نرسید، زمین آن بازپس 
گرفته شود. مهرداد غضنفری امرایی ادامه 
باید  داد: در احداث نیروگاه خورشیدی، 
زمین بر اساس طرح مرحله به مرحله به 

سرمایه گزار واگذار شود. 
* قم دومین استان کشور درساخت 

نیروگاه های خورشیدی 
همچنین معاون امور عمرانی استانداری 
قم در جلسه مذکور، درباره ساخت نیروگاه 
های خورشیدی گفت: این نیروگاه ها بر 
اساس نیازسنجی توسط شرکت نیروی 
برق و مطالعات انجام شده در حال انجام 
است و پس از سیستان و بلوچستان، قم 
دومین استان در کشور است که از لحاظ 

فنی در این زمینه ظرفیت دارد. 
محسن بهشتی خاطرنشان کرد: زمین 
ها در این طرح به صورت اجاره ای واگذار 
می شود و تا پایان اجرای طرح های در 
دست انجام، طرح جدیدی در این زمینه 
انجام نخواهد شد. عضو هیات رئیسه و 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
نیز در این جلسه گفت: در واگذاری زمین 
برای ساخت نیروگاه های خورشیدی مساله 
آمایش سرزمین و نیز این مساله که در 
کدام مناطق استان امکان اجرای آن وجود 

دارد، مورد توجه قرار بگیرد. 
امیرآبادی فراهانی درباره دفن  احمد 
اموات در آرامستان های داخل شهر نیز 
گفت: عدالت این است که اگر قرار است 
که اموات در این آرامستان ها دفن شوند، 
این امکان برای همه قشرهای جامعه وجود 

داشته باشد. 

استاندارقم: 

توسعه قم با استفاده از همه ظرفیت ها انجام می شود 


